
Hlas Bystřice
1 / 2024

Z P R A V O D A J  M Ě S T A

Bystřice získala první místo v celostátní 
soutěži Úřad na cestě k rovnosti
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STRANA 12

Zastupitelstvo schválilo 
rozpočet na rok 2024

STRANA 6-7

Získali jsme dotaci na nástroj, který pomáhá 
optimalizovat dodávky energie | Jaké jsou první 
výstupy z Místní energetické koncepce?

STRANA 9
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Magický rozbřesk - obloha kouzlí nad 
bystřickým náměstím.

FOTOZPRÁVY

Hodiny přírodopisu v ZŠ s moderními 
technologiemi (aplikace Human Anatomy 
4D). Deváťáci objevovali rozšířenou realitu 
- nervovou soustavu s "nervákem".

Také děti v Mokré Lhotě se dočkaly 
mikulášské nadílky. A kdo pozná 
mokrolhotského Mikuláše? Role se 
tentokrát ujal přímo náš pan starosta.
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Také jednotka SDH Bystřice uctila 
minutou ticha památku zesnulách z FF UK.

 Před naší radnicí bylo zřízeno pietní místo. Čtvrtek 21. prosince 2023 se zapsal do 
historie naší země obrovskou tragedií. Střelba na Filozofické fakultě v Praze si vyžádala 
14 obětí a 25 zraněných. Bystřice se připojila ke státnímu smutku, který byl vyhlášen na 
23. prosince 2023. Děkujeme všem lidem, kteří společně uctili památku zesnulých a 
kteří přispěli ve sbírce na pomoc přeživším a pozůstalým. Stále se ještě můžete do       
         sbírky zapojit na: https://www.znesnaze21.cz/sbirky

V sobotu 9. prosince se konal fotbalový turnaj předpřípravek, kterého se účastnilo 12 
týmů z celého okresu. Turnaj si užili děti i fanoušci a padlo celkem úžasných 244 gólů.

Na Mikuláše se do Kafíčka nastěhovalo 
několik čertů. Tým MKIC tak dokázal jako 
vždy vytvořit "pekelně" vřelou atmosféru.

12. prosince proběhlo poslední setkání  
s povídáním o starých časech v Kafíčku  
v roce 2023. Probralo se mnoho témat 
ryze vánočních i historických.  

Před Vánocemi, 12. prosince, děti z pěveckého sboru ZŠ Bystřice přišly potěšit 
seniory v domě s pečovatelskou službou, zazpívaly jim a předaly přáníčka, které 
vyrobily děti ze 3.A.
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ÚVODNÍK

NENECHTE SI UJÍT!

Hlas Bystřice - zpravodaj města Bystřice, vychází 11x 
ročně (červenec a srpen dvojčíslo). 
Vydavatel: město Bystřice, IČ 00231525. Vychází od 
roku 1957. Náklad: 2 150 výtisků, registrováno  
u MKČR - E 10758. 
Odpovědná redaktorka: Kateřina Šilhová 
Grafická úprava a jazyková korektura: K. Šilhová
Adresa redakce: Ješutovo náměstí 14, 257 51 Bystřice 
Redakční rada:  D. Štěpánek (předseda), D. Říhová,  
V. Hřebíčková, B. Kristenová, R. Dvořáková,  
M. Michálková 
Redakce si vyhrazuje možnost redakční úpravy 
příspěvků. 
 

E-mail: zpravodaj@mestobystrice.cz 
Tel: 737 245 289
Pro osobní schůzky je vám redakce k dispozici 
v kanceláři na Ješutově nám. 14, v 1. patře (při vstupu 
do divadla), a to pro období od 15. 1. 2024 do  
9. 2. 2024:  út 16. 1. 2024, út 23. 1. 2024, út 30. 1. 2024, 
út 6. 2. 2024, vždy 8:30-10:30 hod, příp. dle předchozí 
telefonické domluvy. Otevírací hodiny kanceláře na 
další období se dozvíte v následujícím vydání Hlasu 
Bystřice.

PŘÍŠTÍ VYDÁNÍ

Uzávěrka příštího čísla  
je 29. ledna 2024.

Příspěvky do Hlasu Bystřice posílejte 
na: zpravodaj@mestobystrice.cz. 
Fotografie přikládejte jako samostatné 
soubory v co nejlepší kvalitě (max. 10 
MB v každém e-mailu).  
Nemáte-li možnost použít e-mail, 
můžete příspěvky přinést osobně do 
infocentra na Ješutově náměstí. Pokyny 
pro přispěvatele, termíny uzávěrek 
a statut Hlasu Bystřice najdete na 
webových stránkách  
www.mestobystrice.cz.
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Text: Michal Hodík, starosta města Bystřice

Novoroční slovo 
starosty 

ážení obyvatelé a přáte-
lé Bystřice, čtenáři našeho 
městského zpravodaje, lou-
číme se s  uplynulým rokem 

2023 a stojíme na prahu nového roku 2024. 
S velkou radostí a optimismem vyjadřuji 
své srdečné přání každému z vás. Otočení 
kalendáře není jen změna data, je to po-
zvánka vydat se na novou cestu, společně 
utvářet budoucí osud našeho milovaného 
města Bystřice.
Uplynulý rok byl důkazem naší odolnosti 
jako společnosti. Tváří v tvář výzvám jsme 
byli svědky síly, která vzniká, když se sou-
sedé podporují, když nás spojují společné 
cíle a když převládá duše Bystřice. Naše 
město přestálo bouře a slavilo triumfy a 
skrz to všechno jasně zářil náš kolektivní 
duch.

Při pohledu do budoucnosti stojí Bystřice 
na křižovatce možností. Naše město není 
jen sbírka ulic, budov, osad… Je to živý or-
ganismus, utvářený sny a nadějemi jeho 
obyvatel. Společně máme sílu přetvořit 
Bystřici v maják prosperity a udržitelného 
rozvoje.
V nadcházejícím roce jsme připraveni 
být svědky transformačního vývoje, který 
zlepší kvalitu života všech obyvatel. Infra-
strukturní projekty, společenské iniciativy 

a kulturní programy se rozvinou, každý  
z nich je důkazem našeho odhodlání vybu-
dovat město, které vzkvétá na principech 
pokroku a prosperity.
Je důležité ocenit příspěvky jednotlivých 
obyvatel, místních podniků a komunitních 
vůdců, kteří tvoří základ našeho města. 
Vaše odhodlání pohání motor pokroku a 
právě to  dělá z Bystřice skutečně výjimeč-
né místo, které je naším společným domo-
vem.
Nový rok nás také zve k prozkoumání no-
vých příležitostí pro kulturní obohacení a 
zapojení spoluobčanů. Sledujte kalendář 
plný akcí, které oslavují naše jedinečné 
tradice, podporují kreativitu a spojují nás 
dohromady. Ať už jde o umělecké výstavy, 
hudební festivaly nebo různá setkání, tyto 
zkušenosti budou nití, která nás jako spo-
lečnost dále sblíží.
Klíčovým tématem Bystřice i v nadcházejí-
cím roce zůstává péče o životní prostředí. 
Když usilujeme o pokrok, dělejme to s peč-
livostí směřující k udržitelnosti. Přijetím 
ekologických postupů a podporou ekolo-
gického povědomí přispíváme k zachování 
přírodních krás, které zdobí naše město.

Na závěr pozvedněme naše sklenice  
k přípitku roku 2024. Ať je pro Bystřici ro-
kem růstu, radosti a společných úspěchů. 
Jako váš starosta mám tu čest vést tuto 
úžasnou komunitu a jsem přesvědčen, že 
i když nebude vše lehké, společně napíše-
me příběh o úspěchu a jednotě, kterého si 
budoucí generace budou vážit. Přeji vám 
všem šťastný nový rok plný prosperity, lás-
ky a společného ducha, který určuje srdce 
Bystřice.

S úctou,

Michal Hodík, starosta města Bystřice 
- města #nadobreceste 

V

Nová vyhláška 
upravuje poplatky 

za užívání veřejného 
prostranství

Přečtěte si, jaká jsou pravidla 
pro zlváštní užívání veřejného 

prostoru...

STRANA 13

Škola se v prosinci otevřela 
návštěvníkům v kouzelné 

atmosféře Vánoc

Jaký byl Vánoční den a jaké
 novinky pro výuku má  

škola k dispozici?

STRANA 17

STRANA 10

Jako váš starosta mám 
tu čest vést tuto úžas-
nou komunitu a jsem 
přesvědčen, že i když 
nebude vše lehké, spo-
lečně napíšeme příběh  
o úspěchu a jednotě, 
kterého si budoucí ge-
nerace budou vážit.

Terénní sociální 
práce pokračuje  

i v novém roce

Na co se zaměžuje projekt  
Obce blíže lidem?

Pozn.: Tento text byl připraven se zapojením AI v souladu  
s doporučeními v publikaci Nástroje AI ve veřejné správě
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ZPRÁVY Z JEDNÁNÍ

Zkrácená verze Souhrnného usnesení z řádného veřejného zasedání Zastupitelstva města Bystřice konaného dne 
13. 12. 2023 a zkrácená verze zápisu jednání Rady města Bystřice č. 28 ze dne 18. 12. 2023. 

Plné verze naleznete na webových stránkách www.mestobystrice.cz.

Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice 

Jednání Zastupitelstva města:

ROZPOČET
Zastupitelstvo města schvaluje rozpočet 

na 2024 jako schodkový: celkové příjmy tř. 
1 až 4 ve výši 190 267 026 Kč, celkové výdaje 
třídy 5 a 6 ve výši 212 100 553 Kč, financování 
třída 8 ve výši 21 833 527 Kč (položka 8115 - 
zapojení zůstatku finančních prostředků  
z roku 2023 ve výši 18 019 658 Kč, položka 
8123 - přijetí úvěru ve výši 9 410 769 Kč, po-
ložka 8124 – splátky úvěrů -5 596 900 Kč  
= 21 833 527 Kč).

DOTACE
Zastupitelstvo města schvaluje poskyt-

nutí neinvestiční dotace na zajištění a rea-
lizaci projektu Terénní a komunitní sociál-
ní práce v Posázaví v roce 2024 ve výši  
200 000 Kč společnosti RUAH o.p.s., IČ: 
243 12 355.

Zastupitelstvo města schvaluje uzavření 
Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí nein-
vestiční dotace s organizací Pečovatelská 
služba okresu Benešov, IČ: 714 59 251, za 
účelem podpory činnosti v oblasti sociál-
ních služeb, zajištění pečovatelské služby 
pro občany města Bystřice. Dotace je v cel-
kové výši 450 000 Kč a bude poskytnuta ve 
čtyřech čtvrtletních splátkách.

Zastupitelstvo města schvaluje přijetí in-
vestiční dotace z rozpočtu Středočeského 
kraje ze Středočeského Fondu homogeni-
zace krajské dopravní infrastruktury na re-
alizaci projektu "Homogenizace komuni-
kace III/1113 a III/1114 v místní časti Líšno", 
a to na homogenizaci vozovky pozemní ko-
munikace ve vlastnictví Středočeského kra-
je, v souvislosti s realizací projektu Vodo-
vod Bystřice. Dotace bude poskytnuta ve 
výši 3 931 000 Kč.

Zastupitelstvo města schvaluje poskyt-
nutí dotací z rozpočtu města na rok 2024 
přesahujících 50 000 Kč na organizaci, a 
to dle tabulky žádostí, která byla předložena 
během jednání.

ODMĚNY
Zastupitelstvo města stanovuje v souladu 

se zákonem č. 128/2000 Sb., o obcích (obec-
ní zřízení), ve znění pozdějších předpisů a  
s účinností od 1. 1. 2024 svým neuvolně-
ným členům za výkon funkce odměny za 
měsíc v následujících částkách: člen rady  
6 000 Kč, předseda výboru/komise/zvlášt-
ního orgánu obce 3 500 Kč, člen výboru FV a 
KV/komise/zvláštního orgánu obce 2 500 
Kč, člen zastupitelstva bez dalších funkcí  
2 000 Kč. V případě nástupu náhradníka na 
uprázdněný mandát člena zastupitelstva 
obce bude odměna poskytována ode dne 
složení slibu. V případě budoucích změn  
v obsazení jednotlivých funkcí bude odmě-
na poskytována ode dne zvolení do přísluš-
né funkce. V případě souběhu výkonu více 
funkcí může být tomuto zastupiteli poskyt-
nuta odměna maximálně do výše souhrnu 
dvou odměn, z čehož se do výpočtu zahr-
nou odměny za nejvýše hodnocené funkce.

Zastupitelstvo města stanovuje s účin-
ností od 1. 1. 2024 odměny za výkon funkce 
fyzickým osobám, které nejsou členy za-
stupitelstva města takto: odměna předse-
dovi osadního výboru v částce 1 500 Kč/mě-
síc, odměna předsedovi komise rady  
v částce 1 500 Kč/měsíc, odměny za výkon 
funkce členům finančního a kontrolního 
výboru, členům komisí rady a členům 
zvláštních orgánů města (přestupková ko-
mise) jednou ročně na návrh předsedů.

ÚZEMNÍ PLÁN
Zastupitelstvo města schvaluje pořízení 

změny č. 4 územního plánu Bystřice.

Jednání Rady města:

ROZPOČET
Rada města schvaluje rozpočet příspěv-

kové organizace Mateřská škola Bystřice 
na rok 2024 a Střednědobý výhled na rok 
2025-2027.

Rada města schvaluje rozpočet příspěv-
kové organizace Městské kulturní a infor-
mační centrum Bystřice na rok 2024 a 
Střednědobý výhled na rok 2025-2026.

DOTACE
Rada města schvaluje poskytnutí dotace 

ve výši 50 000 Kč na pokračování opravy 
kostela sv. Šimona a Judy v Bystřici ve 
vlastnictví Římskokatolické farnosti Bystři-
ce u Benešova, IČ: 616 60 230. 

VÝSTAVBA
Rada města schvaluje uzavření Smlouvy 

o dílo k zakázce „Spolkový dům Líšno – 
opakované řízení“ s S-B s.r.o., IČ: 256 52 
362, za nabídkovou cenu 9 571 356,72 Kč bez 
DPH.

KANALIZACE 
Rada města schvaluje odstoupení od 

projektového záměru Intenzifikace ČOV 
Bystřice a úpravny podtlakové kanalizace 
Bystřice z roku 2012.

PROVOZ
Rada města schvaluje uzavření Smlouvy 

o zajištění vzdáleného přístupu k webové-
mu geografickému informačnímu systé-
mu, mezi městem Bystřice a firmou MK 
Consult, v.o.s., IČ: 254 72 593 na dobru neu-
rčitou s 3měsíční výpovědní lhůtou, v částce 
3 872 Kč/měsíc vč. DPH.

PROJEKTY
Rada města bere na vědomí zapojení do 

projektu RurALL podpořeného z progra-
mu Interreg Danube, ke kterému se město 
Bystřice připojilo jako jeden ze 14 projekto-
vých partnerů. RurALL se zabývá problé-
mem vylidňování venkovských oblastí,  
v důsledku kterého se venkovské oblasti 
potýkají s nedostatkem vysoce kvalifikova-
ných pracovníků. Hlavním cílem projektu 
je vyvinout model správy pro řešení vylid-
ňování venkovských oblastí prostřednic-
tvím zlepšení plánování, řízení a rozhodo-
vacích kapacit venkovských komunit.

www.mestobystrice.cz4

Jednání Zastupitelstva a Rady města Bystřice

www.mestobystrice.cz4
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NAŠE ZASTUPITELSTVO | INFORMACE

Poznejte našeho zastupitele Theodora Mácu

Jméno a příjmení: Theodor Máca
Rok narození: 1974
Bydliště (město/osada): Bystřice
Povolání: OSVČ

MOHL BYSTE NÁM STRUČNĚ 
SHRNOUT VÁŠ ŽIVOTOPIS?
Od narození žiji v  Bystřici, kde jsem 
vychodil základní školu. Následně jsem 
se vyučil mechanikem, opravářem pro 
zemědělskou a rostlinnou výrobu. Po 
základní vojenské službě jsem pracoval 
v  Praze jako strojní technik. Na nejvyšší 
úrovni jsem kombinoval sportovní kariéru 
s tou profesní. 
Na ekonomické škole jsem si dálkově 
doplnil vzdělání z účetnictví a marketingu.
Poté jsem se vrátil do Bystřice a ve firmě 
Kvarto spol. s r.o. pracoval na pozici 
vedoucího servisu. 
Od roku 2006 jsem předsedou SK Bystřice. 
Vystudoval jsem trenérskou profi licenci 
UEFA B.

JAKÉ JE VAŠE OBLÍBENÉ MÍSTO 
V BYSTŘICI A PROČ?
Nejvíce času trávím jako trenér a funkci-
onář s dětmi na hřišti, takže asi sportovní 
areál.

JAKÉ MÍSTO NA CELÉ PLANETĚ 
POVAŽUJETE ZA NEJKRÁSNĚJŠÍ 
A PROČ?
Krásných míst na světě je mnoho a já mám 
rád přírodu jako takovou, takže si myslím, 
že svým způsobem může být krásně všude 
na světě. Ať už to je na Šumavě, v  Alpách 
nebo na Pálavě.

JAKÝ JE VÁŠ NEJOBLÍBENĚJŠÍ 
ZPŮSOB RELAXACE PO 
NÁROČNÉM DNI?
Běh, jízda na kole, plavání nebo třeba 
saunování a spánek. To je podle mě nej-
lepší relax.

JAKÉ JSOU VAŠE NEJVĚTŠÍ 
KONÍČKY A JAK SE K NIM 
DOSTÁVÁTE VE SVÉM ČASE?
Sport je mou životní vášní a posláním zá-
roveň. Skoro všechen svůj volný čas trá-
vím jako trenér na hřišti a jako rodič při 
sledování sportovních výkonů svých synů. 
Když přece jen chvilka času zbyde, vyrazím  
s manželkou do přírody nebo si zahraji šip-
ky s kamarády.

JAKÝ JE VÁŠ NEJOBLÍBENĚJŠÍ 
FILM/KNIHA A JAKÝM ZPŮSOBEM 
VÁS OVLIVNIL/A?
Mám rád humor Divadla Járy Cimrmana, 
české komedie, ale rád se podívám i na kul-

tovní filmy, např. Tenkrát na Západě nebo 
Gladiátor.

JAKÉ JSOU VAŠE PLÁNY DO BU- 
DOUCNA A JAKÉ JSOU VAŠE 
DLOUHODOBÉ CÍLE V OSOBNÍM 
I PRACOVNÍM ŽIVOTĚ?
V  osobním životě si přeji hlavně hodně 
zdraví a štěstí svých nejbližších. Mým cí-
lem je vybudovat ve sportovním areálu 
v Bystřici co nejlepší sportovní zázemí pro 
širokou veřejnost.

JAKÉ BYLY VAŠE NEJVĚTŠÍ 
ÚSPĚCHY A NEJTĚŽŠÍ MOMENTY 
V OSOBNÍM ŽIVOTĚ A JAK JSTE SE 
S NIMI VYROVNÁVAL?
Jsem pyšný na své dva syny a na to, jak jsme 
je s manželkou vychovali. Velmi si vážím 
tolerance a nadhledu, které mi rodina po-
skytuje, protože díky mým aktivitám žít se 
mnou není jednoduché. 
Za svůj životní úspěch považuji, že jsem 
jako fotbalista a futsalista mohl repre-
zentovat Českou republiku. Neúspěchy a 
nejtěžší momenty, které mi život přinesl, 
nejsou tím, o čem bych veřejně mluvil, při-
nášejí však ponaučení a posouvají mě v ži-
votě dál.

NA ZÁVĚR: VÁŠ OBLÍBENÝ CITÁT, 
MOUDRO NEBO ŽIVOTNÍ MOTTO?
„Použijte svůj úsměv, abyste změnili svět. 
Nenechte svět, aby změnil váš úsměv.“

Rád bych vám všem v novém roce popřál 
všechno nejlepší, hlavně hodně zdraví a 
štěstí, aby se nám na Bystřicku dobře 
žilo.

Máte vysloužilý mobil? Odložte ho v naší 
knihovně a vyhrajte!

Městká knihovna Bystřice se zapojila do pilotní 
akce Odlož mobil v knihovně. Jedná se o spo-
lečný projekt neziskové organizace ASEKOL a 
Středočeského kraje, jehož smyslem je rozší-
ření povědomí o třídění vysloužilého drobného 
elektrozařízení.
Cílem kampaně je oslovit čtenáře všech věko-
vých kategorií s osvětou o tom, že třídění drob-
ného elektrozařízení má opravdu smysl.
ODEVZDEJTE vysloužilý mobilní telefon v kni- 

hovně a VYHRAJTE poukázku na 
nákup knih až za 2 000 Kč nebo 
jednu z více než 90 volných vstu-
penek pro pět osob do galerie nebo 
muzea ve Středočeském kraji! 
Vyhodnocení a předání výher pro-
běhne na den knihy, tedy 23. dubna 
2024.  

Text: Kateřina Šilhová, redakce  
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JAK JSME HOSPODAŘILI V ROCE 2023
Hospodařili jsme odpovědně a udržitelně, 
maximálně jsme využívali ke kofinancová-
ní našich investičních akcí dotační příleži-
tosti, a to jak z národních, tak i evropských 
fondů. Konečné výsledky hospodaření bu-
dou, tak jako každý rok, známy až koncem  
ledna/začátkem února, ale vzhledem k tomu, 
že na městě probíhá průběžná kontrola čer-
pání rozpočtu, můžeme s  jistotou potvrdit, 
že si město podrželo finanční rezervy pro 
kofinancování investičních akcí na běžných, 
spořících i termínovaných účtech, na kterých 
díky vysoké míře úročení nedochází k  jejich 
výraznému znehodnocení vlivem inflace  
a které nám umožní v  dalších letech reali-
zovat další investice bez ohrožení finanční 
stability.

SESTAVENÍ ROZPOČTU NA ROK 2024 
NEBYLO JEDNODUCHÉ
Příprava letošního rozpočtu města bohužel 
nebyla vůbec jednoduchá, protože v  době, 
kdy se připravoval, nebylo zřejmé, s  jaký-
mi příjmy může město v  roce 2024 počítat. 
Bylo to způsobeno projednáváním tak zvané-
ho „konsolidačního balíčku“ neboli souboru 
změn více než 60 zákonů, které navrhla Vlá-
da ČR v rámci zamezení dalšího zadlužování 
naší země a které mají vliv mimo jiné na výši 
příjmů obcí ze sdílených daní v  rámci roz-
počtového určení daní nebo v  rámci napří-
klad daní z nemovitosti a podobně. 

Rozpočet tak byl sestaven s  péčí řádné-
ho hospodáře dle údajů, které byly známy 
v době jeho sestavení, o čemž byli informo-
váni zastupitelé města s  tím, že v  průběhu 
roku bude vedení města pečlivě sledovat 
vývoj nejen na výdajové, ale i příjmové stra-
ně rozpočtu a předkládat zastupitelstvu 
na schválení patřičná rozpočtová opatření 
upravující jednotlivé parametry rozpočtu.

ZASTUPITELSTVO SCHVÁLILO  
PROINVESTIČNÍ ROZPOČET
Dne 13. prosince loňského roku na svém 
pravidelném veřejném zasedání Zastupitel-
stvo města Bystřice schválilo návrh rozpoč-
tu města na rok 2024. Vedení města navrhlo, 
stejně jako v předchozích letech, schodkový 
– proinvestiční rozpočet města, který v  le-
tošním roce počítá opět s  vysokou výší vý-
dajů spojených s  vysokou mírou investic na 
úrovni 212 100 553 Kč, které by měly být kryty 
příjmy ze státního rozpočtu nebo místních 
daní a poplatků a také dotacemi získanými 
na jednotlivé investiční akce v  celkové výši  
190 267 026 Kč, zapojením zůstatku fi-
nančních prostředků z  roku 2023 ve výši  
18 019 658 Kč a přijetím úvěru ve výši   
9 410 769 Kč. Z  těchto příjmů bude zároveň 
zahájeno splácení úvěrů na vybudování vo-
dovodu Líšno a stavbu Komunitního centra 
s  knihovnou Bystřice ve výši 5 596 900 Kč. 
Rozpočet je stejně jako loni opravdu ambi-
ciózní, ale vedení města věří, že se ho poda-
ří naplnit a posunout město Bystřice opět  
o krok dále #nadobreceste. 

PLÁNOVANÉ INVESTICE
Investiční priority schváleného rozpočtu ne-
jsou žádným překvapením, protože vycháze-
jí ze Strategie rozvoje města do roku 2030, 
schválené Zastupitelstvem města Bystřice a 
vytvořené na základě požadavků vás občanů 
města. Resp. z Akčního plánu této strategie na 
rok 2024, do kterého se promítají jednotlivé 
požadavky občanů a priority osadních výbo-
rů zachycené v zásobníku projektů Strategie 
2030 a Střednědobého výhledu rozpočtu 
na roky 2024 až 2028. Tyto dokumenty jsou  
k nahlédnutí online na webu města - viz při-
ložený QR kód.* 

Největšími investicemi ve schváleném roz-
počtu města na rok 2024 jsou:

Dokončení výstavby vodovodu v  Líšně 
společně s  vodojemem na kopci zvaném Na 
Rozvozech a napojením na přivaděč vody ze 
Želivky do Sedlčan jak nového vodovodu  
v Líšně, tak i stávajícího vodovodu v Bystřici,  
což je prozatím největší investiční akce reali-
zovaná v historii města.

Dokončení stavby Komunitního centra 
s knihovnou, které vzniká přestavbou budo-
vy bývalého ředitelství JZD v Bystřici.

Stavba spolkového domu v Líšně.
Pokračování výměny osvětlovacích těles 

veřejného osvětlení v  osadách, které zajistí 
další úsporu elektrické energie, a tím i sníže-
ní běžných výdajů města na veřejné osvětlení. 

Část financí je také věnována přípravě pro-
jektů pro realizaci v dalších letech. Mezi ty 
nejvýznamnější patří:

Projekt výstavby nové čistírny odpadních 
vod včetně kanalizace v osadách Líšno, Ne-
svačily, Jírovice, Jarkovice a Semovice, pro 
který se nám podařilo v roce 2023 vysoutěžit 
zhotovitele.

Dokončení projektu přestavby centra 
města dle výsledků architektonické soutěže

Získání stavebního povolení na revitaliza-
ci okolí ulice Dr. E. Beneše.

Pokračování příprav dalších stupňů pro-
jektové dokumentace chodníku na Dubovku 
v Ouběnicích a mnohé další. 

Zastupitelstvo schválilo rozpočet na rok 2024 
Text: Michal Hodík, starosta města Bystřice | Foto - zdroj: https://monitor.statnipokladna.cz/

Každá vydaná koruna je směřována na další zvýšení kvality 
služeb poskytovaných našim občanům, zhodnocení jejich 
nemovitostí a zvýšení kvality prostředí, ve kterém společně 
žijeme a máme ho rádi.

Vážené dámy, vážení pánové – občané města Bystřice, tak jako každý rok mi dovolte zhodno-
tit uplynulý rok a seznámit vás alespoň stručně s prioritami rozpočtu pro rok nastupující. 
Uplynulý rok nebyl opět vůbec jednoduchý, pokračující válečný konflikt na území Ukrajiny 
a s ním související nedostatek energetických surovin, propad ekonomiky v ČR i zemích EU, 
snížení spotřeby domácností a další vlivy způsobily extrémní nárůst inflace, což následně 
vedlo i k růstu cen stavebních prací a dalších výdajů města. I přesto se nám podařilo reali-
zovat většinu plánovaných investic ze schváleného rozpočtu na rok 2023.

Rozpočet města však nejsou jen investice, 
ale také běžné výdaje spojené se službami 
pro naše občany, jako jsou:

příspěvky zřizovatele na provoz základní a 
mateřské školy,

opravy bytového i nebytového fondu, 
údržba zeleně,
opravy a údržba infrastrukturního majet-

ku,
zimní údržba a opravy komunikací, do 

kterých by město rádo v letošním roce inves-
tovalo rekordní částku více než 10 miliónů 
korun, 

provoz městké knihovny, městské policie, 
jednotky hasičů, veřejného osvětlení a mno-
hé další.
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Rozpočet jako každý rok pamatuje i na pod-
poru komunitního a spolkového života, a 
to zapojením občanů do rozhodování o po-
užití části rozpočtu formou participativního 
rozpočtu, podporou a rozvojem kulturního 
a společenského života pomocí městem zří-
zené příspěvkové organizace města Městské 
kulturní a informační centrum Bystřice a 
podobně. 

CO V ROZPOČTU AKTUÁLNĚ NENÍ, ALE 
MŮŽE SE OBJEVIT V PRŮBĚHU ROKU?
Město Bystřice podalo řadu žádostí o dota-
ce, u kterých stále ještě nemáme rozhodnutí  
o poskytnutí dotace, které ale může být 
vydáno během letošního roku. Mezi nejvý-
znamnějšími dotacemi, o které žádáme, jsou 
mimo jiné: 

Pokračování výstavby sítě vodovodů a ka-
nalizací – aktuálně dle schválené zastupitel-
stvem technicko-ekonomické studie jsme 
požádali o dotaci na výstavbu pokračování 
vodovodu z  Líšna do Mokré Lhoty, na který 
máme stavební povolení i vysoutěženého 
zhotovitele. 

Stejně tak čekáme na rozhodnutí o přidě-
lení dotace na výměnu tepelných čerpadel 
v budově Základní školy Bystřice, která jsou 
více než 20 let stará, 

nebo na výstavbu sportoviště za základní 
školou, pro které máme také již vydané sta-
vební povolení a vysoutěženého zhotovitele, 
tudíž nic nebrání okamžitému zahájení reali-
zace po schválení dotace a příslušného roz-
počtového opatření.

Rozhodně se do tohoto krátkého článku ne-
vešly všechny informace o obsahu schválené-
ho rozpočtu města na rok 2024, ale i z  toho 
mála informací si každý občan města může 
udělat obrázek o tom, co nás čeká v letošním 
roce, a že toho nebude zrovna málo! Každá 
vydaná koruna je směřována na další zvýšení 
kvality služeb poskytovaných našim obča-
nům, zhodnocení jejich nemovitostí a zvýšení 
kvality prostředí, ve kterém společně žijeme 
a máme ho rádi.

Město Bystřice se drží zásady naprosto 
transparentního zveřejňování všech výdajů a 
příjmů města, a tak si každý občan může  
prohlédnout aktuální plnění rozpočtu nejen 
ve formě rozklikávacího rozpočtu na webo-
vých stránkách města nebo na informačním 
portálu Ministerstva financí ČR IISSP  
– MONITOR, případně až do úrovně jednotli-
vých faktur na portálu Otevřená města  
- CITYVIZOR.  

 Ukázka rozklikávacího rozpočtu na webových stránkách MONITOR

7

https://www.mestobystrice.cz/mesto/rozpocet-mesta/rozklikavaci-rozpocet/

* Strategické dokumenty města (Strategie rozvoje města do roku 2030, Akční 
plán strategie města na rok 2024 a Střednědobý výhled rozpočtu na roky 
2024 až 2028) najdete online v následujícím odkazu nebo po naskenování 
QR kódu.

https://www.mestobystrice.cz/mesto/strategicke-planovani-a-rizeni/strategicke-dokumenty/

strategicky-plan-2020-2030/

Podrobné informace o rozpočtu včetně rozklikávacího rozpočtu si můžete 
prohlédnout online v následujícím odkazu nebo po naskenování QR kódu.
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Bystřice sdílí svoji praxi s ostatními městy 
Evropy | Jak probíhá projekt PROMOTER?

V červnu se zúčastnily zástupkyně města Bystři-
ce prvního setkání partnerů v italském Livornu. 
Úvodního dvoudenního zasedání, které pořádal 
organizátor projektu PROMOTER Provincie Li-
vorno, se vedle zástupců z České republiky, měs-
ta Bystřice a společnosti DEX Innovation Centre, 
zúčastnili partneři z Itálie, Finska, Lotyšska, Bel-
gie, Španělska, Portugalska, Maďarska a Rumun-
ska. Hlavním cílem setkání bylo představení jed-
notlivých účastníků, jejich projektů, očekávání a 
samozřejmě i navázání kontaktů.

Poslední prázdninový den, 31. srpna, hostilo 
město Bystřice setkání klíčových partnerů (tzv. 
„stakeholderů“). Cílem bylo prozkoumat stávající 
příležitosti dostupné obcím v oblasti komunitní 
energetiky a udržitelné dopravy. Setkání se zú-
častnili odborníci ze zájmových skupin, místní 
podnikatelé a zástupci sousedních obcí, které 
sdílejí podobné výzvy a mají stejné odhodlání je 
řešit. Akce sloužila jako živé fórum pro společné 
řešení problémů.

Cena vodného a stočného na rok 2024

Cena vodného města Bystřice pro rok 2024 
je stanovena na 77,20 Kč/m3 bez DPH, tedy  
86,46 Kč/m3 včetně DPH. Cena stočného je 
schválená ve výši 68,79 Kč/m3 bez DPH, tedy 
77,04 Kč/m3 včetně DPH. Stanovení ceny vod-
ného a stočného probíhá každoročně v návaz-
nosti na aktualizaci nákladů, nájemného za 
vodovodní síť a především na fakturační údaje 
spotřeby vody.

Výše ceny vodného a stočného se určuje podle 
pravidel Ministerstva financí ČR. Do kalkulace se 
zahrnují nezbytné náklady spojené s výrobou a 
přivedením pitné vody a s odvedením a vyčiště-
ním odpadní vody v závislosti na odebraných m3 
vody. Důležitou položkou kalkulací je stanovená 
výše nájemného. Ta je v případě města Bystřice 
u vodného stanovena podmínkami dotace Stát-
ního fondu životního prostředí, kdy je vlastník 
vodohospodářské infrastruktury povinen uza-
vřít s  provozovatelem provozní smlouvu, jejíž 

součástí je Platební mechanismus, který provádí 
výpočet nájemného, tak aby byla zajištěna udr-
žitelnost financování a obnovy vodohospodářské 
infrastruktury. 

Jedinou možností, jak výši nájemného pro ná-
sledující rok změnit, je získat souhlas Státního 
fondu životního prostředí. Listopadové zastupi-
telstvo města tedy schválilo snížení výše nájmu  
u vodného na 900 000 Kč, což však státní fond 
následně neakceptoval, protože kalkulovaná 
cena vodného s nájmem 1 673 413 Kč nepřesaho-
vala maximální výši sociálně únosné ceny vod-
ného a stočného ve Středočeském kraji.

Neuposlechnutí neakceptace stanovené výše  
nájmu a snížení ceny vodného by vedlo k poru-
šení dotačních podmínek a případným sankcím 
s  tím spojených. Z  tohoto důvodu revokovalo 
prosincové zastupitelstvo města své usnesení 
a cena vodného je nadále stanovena platebním 

mechanismem platné koncesní smlouvy, kde 
jsou finanční udržitelnost a zdroje pro obno-
vu dány Státním fondem životního prostředí 
na základě provedené ekonomické analýzy, a to 
formou stanoveného minimálního nájemného, 
které se každoročně aktualizuje o inflaci vy-
hlašovanou Českým statistickým úřadem. Toto 
nájemné je příjmem rozpočtu města Bystřice a 
slouží k obnově a dalším investicím do vodohos-
podářské infrastruktury.

Pro rok 2024 je tedy cena vodného pro Bystřici, 
Nesvačily a Božkovice stanovena ve výši 77,20 
Kč/m3 bez DPH, tedy 86,46 Kč/m3 včetně DPH. 
Cena vodného v Kobylí-Plchově zůstává stejná 
jako v roce 2023 s tím, že se zvyšuje cena DPH 
z 10 na 12 %. Cena je tu tedy 50,62 Kč/m3 včetně 
DPH. Cena stočného pro Bystřici a Tvoršovice 
je stanovena na 68,79 Kč/m3 bez DPH, tedy  
77,04 Kč/m3 včetně DPH.

Text: Daniel Štěpánek, místostarosta města Bystřice

Text: Michaela Kaprálková, projektová manažerka města Bystřice | Foto: Kateřina Adamová

Již několikrát jsme informovali o zapojení města Bystřice do projektu PROMOTER, který se zamě-
řuje na udržitelnou mobilitu prostřednictvím center pro spotřebitele zelené energie a je financo-
ván z programu INTERREG EUROPE. Účastníci tohoto mezinárodního projektu realizují své indi-
viduální projekty a cíle na regionální úrovni a navzájem společně sdílí dobrou praxi a zkušenosti.  
Přinášíme vám pohled na nejdůležitější události, které se za 9 měsíců zapojení města Bystřice 
v projektu udály.
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Získali jsme dotaci na nástroj, který pomáhá 
optimalizovat dodávky energie | Jaké jsou první 

výstupy z Místní energetické koncepce?

Město Bystřice – stejně jako ostatní města, pod-
niky a domácnosti – hledá způsoby, jak správně 
optimalizovat dodávku energie na svém území. 
Nástrojem a návodem k této činnosti je doku-
ment nazvaný Místní energetická koncepce 
(MEK). Na jeho zpracování vypsalo Minister-
stvo průmyslu a obchodu dotaci ze Státního 
programu na podporu úspor energie na období 
2022-2027 – P EFEKT III. Pracovníkům města 
Bystřice se podařilo dotaci získat a zadat doku-
ment ke zpracování.

Místní energetická koncepce je rozsáhlý stra-
tegický dokument, díky kterému město získá 
celistvý a strategický pohled na své energetické 
výsledky a možnosti hospodaření s  energií na 
území města. Je tvořena třemi částmi: analy-
tickou, návrhovou a souvisejícím energetickým 
akčním plánem. Předmětem analytické části je 
zmapování současného stavu energetické situa-
ce, tj. vytvoření přehledu všech lokálních zdrojů 
energie, zmapování spotřeby a výroby energie a 
sestavení energetické bilance, která je provede-
na v rámci spravovaného území města jako cel-
ku a současně ve vyšší míře detailu pro segment 
městského majetku. V návaznosti na tuto analý-
zu jsou v návrhové části zpracovány strategické 
cíle a vytvořen zásobník opatření. Tato opatření 
jsou dále konkretizována v energetickém akčním 
plánu, jehož součástí je i vazba na zdroje finan-
cování z  dotačních titulů a časový harmono-
gram. Zásobník opatření obsahuje sadu projektů 
s předpokládanou realizací do roku 2035, akční 

plán pak vybrané projekty s předpokladem reali-
zace přibližně do roku 2027. Dokument zahrnuje 
i přehled doporučení. Například zda se zabývat 
fotovoltaickými projekty, zda a kde se vyplatí vý-
měna technického zařízení budov a s jakou ná-
vratností lze u jednotlivých opatření počítat.

MEK poskytuje také návod pro sdílení energie 
v rámci majetku města s možností rozšíření na 
úroveň komunitní energetiky, což je téma, kte-
rým se chce město v nejbližší budoucnosti rov-
něž zabývat.

A JAKÉ JSOU PRVNÍ VÝSLEDKY PRO 
BYSTŘICI, KTERÉ VYPLÝVAJÍ Z MEK?
 
Analýza zmapovala možnost využití větrné ener-
gie, biomasy a bioplynu, přičemž každá z těchto 
možností má v katastru města potenciál využití, 
nicméně s omezeními a podmínkami. Nejvyšší 
potenciál z místních zdrojů má produkce elek-
třiny z  fotovoltaických elektráren i s  ohledem 
na možnost sdílení této elektřiny v budoucnu. 
Rozbor možností vývoje městské kotelny zvažuje 
jak možnost plynofikace s kogenerační výrobou*, 
tak porovnání s přechodem na biomasu, případ-
ně alternativním využitím tepelných čerpadel. 
Tepelná čerpadla spolu s  biomasou a fotovol- 
taikou představují technologie a zdroje s největ-
ším potenciálem využití také v místních částech 
– osadách. Dále je zvážena možnost energetické-
ho využití tepla z čistírny odpadních vod.

O dalších výstupech z Místní energetické kon-
cepce vás budeme průběžně informovat.

Text: Michaela Kaprálková, projektová manažerka města Bystřice

ZPRÁVY Z MĚSTA

kogenerační výroba = Kombinovaná výroba elektřiny a tepla neboli kogenerace je způsob 
výroby elektrické energie, při kterém se užitečným způsobem využije teplo, jež se při procesu 
výroby elektřiny uvolňuje. Tím se dosahuje velmi vysoké účinnosti využití energie v palivu.

V  rámci tzv. sdílení dobré praxe se na začát-
ku prosince zástupci města Bystřice vydali do 
obce Kněžice. Tato malá obec s 500 obyvateli je 
inspirací v oblasti své energetické soběstačnos-
ti. Zájem o ni se projevuje nejen v rámci České 
republiky, ale i celosvětově. V obci funguje bi-
oplynová stanice, kterou doplňuje obecní výtop-
na na odpadní dřevní štěpku a slámu a systém 
centrálního zásobování teplem. Tím pádem se 
obyvatel Kněžic zdaleka tolik nedotýká zvyšo-
vání cen energie z  posledních let.  Energetic-
ky vyčerpaný zbytek z výroby bioplynu a popel  
z kotelny se vrací jako hnojivý komponent na 
pole. Obec Kněžice je tedy krásným vzorem pro 

další malé obce, které chtějí zvýšit svou energe-
tickou nezávislost využitím ekologického a  kli-
maticky neutrálního zdroje tepla.

V  roce 2024 se město zúčastní dalších setkání 
s  ostatními partnery z  projektu PROMOTER. 
Nejbližší setkání je naplánováno na začátek jara 
v portugalské Sintře.

Nejvyšší potenciál  
z místních zdrojů má 
produkce elektřiny z fo-
tovoltaických elektráren 
i s ohledem na možnost 
sdílení této elektřiny  
v budoucnu.

Tepelná čerpadla spolu s biomasou  
a fotovoltaikou představují technologie 
a zdroje s největším potenciálem využití 
také v místních částech - osadách.
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Nová vyhláška upravuje poplatky za užívání 
veřejného prostranství

Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice

Zastupitelstvo města schválilo novou obecně zá-
vaznou vyhlášku, která detailně upravuje místní 
poplatky za užívání veřejného prostranství. Tato 
vyhláška přináší jasnější pravidla pro všechny, 
kteří chtějí využívat prostory našeho města a 
přilehlých osad k různým účelům – od umístění 
stánků a reklamních zařízení až po pořádání kul-
turních a sportovních akcí.
Cílem nových opatření je zajistit spravedlivou 
kompenzaci za využívání městského majetku a 
současně podporovat pořádek a estetiku ve veřej-
ném prostředí. Věříme, že transparentní a férový 
systém poplatků přispěje k lepší organizaci veřej-
ného prostoru a podpoří harmonický rozvoj města.
Vyhláška stanovuje veřejná prostranství na úze-
mí města Bystřice i všech místních částí, na než 
se vztahuje poplatek. Poplatek se platí za zvláštní 
užívání následujících území: náměstí, návsi, ulice, 
komunikace v zastavěných částech města, chod-
níky, veřejná zeleň, parky a hřiště. Obecné užívání 
je volně dostupné. Např. procházky ve veřejném 
parku jsou obecným užíváním. Umístění prodejní-

ho stánku v parku je zvláštním užíváním.
Podle nové vyhlášky se poplatky vztahují na růz-
né formy užívání těchto veřejných prostranství, 
např. v případě umístění stánků, reklamních ploch, 
provádění stavebních prací nebo pořádání veřej-
ných akcí. Sazby byly nastaveny s ohledem na typ 
a rozsah užívání. Za umístění dočasných staveb 
sloužících pro poskytování služeb či prodeje (např. 
předzahrádky restaurací, pódium) je stanovena 
sazba 10 Kč/m²/den. Stavební úřad omezuje dobu 
trvání dočasné stavby. Za umístění zařízení pro 
poskytování prodeje (např. stánky, venkovní auto-
maty, prodej z auta) je sazba 50 Kč/m²/den. V přípa-
dě umístění přenosných reklamních zařízení, jako 
jsou tzv. áčka, je poplatek 1 500 Kč za rok.
Důležitým aspektem vyhlášky je ohlašovací po-
vinnost, která vyžaduje, aby poplatníci informo-
vali městský úřad o zahájení užívání veřejného 
prostranství nejpozději v den jeho zahájení. Toto 
pravidlo pomáhá městu lépe plánovat a spravovat 
veřejná prostranství.
Kromě toho vyhláška poskytuje osvobození od po-

platku pro určité skupiny a situace, jako jsou osoby 
s průkazem ZTP/P, charitativní akce, nebo krátko-
dobé užívání veřejného prostranství v případě ha-
várií inženýrských sítí.
Věříme, že tyto změny budou přínosem pro všech-
ny, kteří na Bystřicku žijí a podnikají. Kompletní 
znění vyhlášky najdete online na webových strán-
kách www.mestobystrice.cz v sekci Právní před- 
pisy města nebo na Portálu veřejné správy  
GOV – ve Sbírce právních předpisů územních sa-
mosprávních celků a některých správních úřadů 
(viz. přiložený QR kód). Při jakýchkoli nejasnos-
tech ohledně nových pravidel neváhejte kontak-
tovat Alexandru Malknechtovou, DiS., tajemnici  
Městského úřadu Bystřice na telefonním čísle  
317 783 180.  Naskenujte QR kód  

pro více informací:

Jak a kdy platit za odpady na rok 2024?
Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice

CO JE V TUTO CHVÍLI DŮLEŽITÉ VĚDĚT 
O VÝŠI A SPLATNOSTI POPLATKU? 
V březnu obdržíte do poštovní schránky registro-
vané nemovitosti informace o platbě, včetně uni-
kátního čísla ID. Číslo ID je velmi důležité, pro-
tože představuje variabilní symbol, podle kterého 
se platba spáruje s čipem na vaší popelnici. 
Pokud byste měli jakoukoliv změnu údajů (např. 
vámi požadovanou četnost svozu), je třeba ji do 
15 dnů ohlásit přes tzv. Žádost o změnu – tento 
formulář najdete na webových stránkách města  
www.mestobystrice.cz v sekci Odpady nebo fy-
zicky vytištěný na podatelně Městského úřadu 
Bystřice.

DŮLEŽITOST TŘÍDĚNÍ ODPADU 
Třídění odpadu je klíčové nejen pro získání dota-
cí, ale také pro snížení nákladů na jeho likvidaci. 
Díky oddělení vytříděných složek, jako je biood-
pad, se nám podaří snížit cenu za jeho zpracování.  
Z bioodpadu může vzniknout biomasa nebo kom-
post, který lze využít, a tím se snižují náklady na 
nákup těchto materiálů. Efektivní třídění biood-
padu má svou cenu, ale v dlouhodobém horizontu 
je to investice, která se vyplatí a je výhodnější než 
likvidace směsného komunálního odpadu.

CESTA K ÚSPORÁM V ODPADOVÉM 
HOSPODÁŘSTVÍ 
Zákon č. 541/2020 Sb. o odpadech nám klade za 
povinnost dosáhnout do roku 2026 vytříděnost 
odpadu na úrovni 60 %. Rozbory odpadů v Bystřici 
ukázaly, že bioodpad tvoří 20 % a podsítná složka 
(převážně popel) dosahuje 28 %. Popel, který je 
těžký, zvyšuje náklady na likvidaci odpadu. Oddě-
leným svozem popela dosáhneme snížení hmot-
nosti odpadu v popelnicích, což povede k výrazným 
úsporám na poplatcích za skládkování.
Třídění odpadu je nezbytné nejen z hlediska plnění 
legislativních požadavků, ale také pro získání do-
tací, které mohou být významným zdrojem financí 
pro město. Nesplnění těchto povinností by vedlo  
k sankcím a ztrátě možnosti čerpání dotací, což by 
město Bystřice postihlo mnohem více. Proto je dů-
ležité zaměřit se na efektivní třídění a minimalizaci 
odpadů, abychom společně dosáhli cílů v oblasti 
odpadového hospodářství a zároveň ušetřili pro-
středky, které můžeme investovat zpět do potřeb 
města a jeho obyvatel.

CENA A EFEKTIVITA ODPADOVÉ SLUŽBY
Přesnou výši poplatku najdete na webových 
stránkách www.mestobystrice.cz v sekci Odpady 
(viz. přiložený QR kód). Je nezbytné si uvědomit, 

že náklady na odpadové služby rostou v souladu 
s celkovým zdražováním životních potřeb. Zahr-
nutí služeb, jako jsou elektřina, voda, teplo a od-
voz odpadů, je základem pro kvalitní život v mo-
derní společnosti. Každodenní produkce odpadu 
je nevyhnutelnou součástí našeho života, a proto 
je důležité mít efektivní systém jeho odstranění.
Jsme si vědomi významu efektivního odpadového 
hospodářství, a proto máme vlastní svoz odpadu. 
Tento krok nám umožňuje nejen pružně reagovat 
na aktuální potřeby ve sběru odpadů (např. výky-
vy v objemu tříděných odpadů), ale také investovat 
získané prostředky zpět do města. Zisk z odpado-
vého hospodářství se neodvádí do cizích rukou, ale 
používá se na nákup nových vozidel a zaměstnání 
místních obyvatel.
Celý systém je navržen tak, aby byl co nejvýhodněj-
ší pro občany a zahrnoval veškeré potřebné služby, 
jako je čistota ve městě, veřejné koše nebo sběrný 
dvůr. Efektivita se projevuje také ve schopnosti 
rychle reagovat na neočekávané situace, kdy se jiné 
svozové společnosti nemohou vrátit pro nesvezený 
odpad apod. Naše vlastní svozová společnost má 
kapacitu svoz dokončit i následující den.
Cena za odpadové služby tedy nezahrnuje pouze 
vývoz popelnice, ale celý komplexní systém, který 
slouží k udržení čistého a přívětivého Bystřicka.
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Zprávy z technických služeb
Text a foto: Tomáš Semrád, jednatel společnosti Služby Bystřice s. r. o.

Vážení spoluobčané, už bezmála více než 14 dní píšeme v datu čtyřku na konci. Proto předpokládám pilné plnění přijatých 
předsevzetí, protože přeci předsevzetí přijatá prvního první působí pod patronátem požité pálenky přinejmenším 
přijatelně. Osobně si myslím, že novoroční předsevzetí mají asi stejný efekt jako napsání věty, kde slova budou začínat 
na stejné písmeno. Takže všem přeji v novém roce hodně zdraví a štěstí, optimistům málo nutných úkroků stranou, 
realistům čistý výhled do budoucnosti a pesimistům spoustu optimistických překvapení, abychom to nakonec dostali 
do nějaké fazony, která udělá radost všem.  

KOMUNÁLNÍ ÚDRŽBA
Na začátku prosince jsme otestovali zim-
ní „vercajk“ díky nebývalé nadílce sněhu. 
Toto množství sice nestačilo na bílé Váno-
ce, ale bohatě stačilo na několik nákladních 
aut, kterými se sníh musel odvézt z  míst, 
kde bránil provozu a parkování. 
Byla provedena prořezávka větví v  osadě 
Hůrka a současně ostříhány keře v  ulici  
Dr. E. Beneše v Bystřici.
Byl zabezpečen chodník pro chodce u ob-
jektu vedle kotelny v  Bystřici, na kterém 
se zřítila střecha. Byly provedeny drobné 
montážní a údržbářské práce v městských 
nebytových prostorech a opravena vnitřní 
kanalizace v budově „Staré školy“.
Před koncem roku se podařilo označit či-
pem a připravit k budoucímu předání do 
užívání na svoz bioodpadu všechny hně-
dé popelnice. Veškeré informace ke svozu 
bioodpadu jsou uvedeny na našich strán-
kách www.tsbystrice.cz v  záložce „BIO 
odpad“, kde najdete i návod, jak si o tyto 
popelnice zažádat. 

Na konci roku byly odstraněny větve na 
příchodu k  autobusovým a vlakovým za-
stávkám v Bystřici. 

SBĚRNÝ DVŮR
Sběrný dvůr je pro občany města otevřen 
v  zimní otevírací době. Aktuální infor-
mace naleznete vždy na našich stránkách  
www.tsbystrice.cz a jsou distribuovány  
i přes náš facebookový profil.

HŘBITOVY A SPRÁVA HŘBITOVŮ
Pokud si nejste jistí platností smlouvy 
o nájmu hrobového zařízení nebo nemáte 
k dispozici nájemní smlouvu, je možné 
si zaplacení zkontrolovat u nás v systé-
mu. Prosím, kontaktujte nás na e-mailové 
schránce hroby@tsbystrice.cz nebo na te-
lefonním čísle 733 101 051 v čase 8:00-12:45. 
Pro zjištění stavu je nutné znát číslo hrobo-
vého místa a o který hřbitov se jedná, nebo 
jiné identifikační údaje, aby bylo možné 
hrob dohledat. 

TEPELNÉ HOSPODÁŘSTVÍ | KOTELNA
Kotelna byla během prosince v  trvalém 
provozu. Teplotu otopné vody řídí ekvi-
termní regulace. Palivo je průběžně na-
váženo vždy s rezervou na 10-14 dní. Cena 
tepla zůstává prozatím stejná jako v  roce 
2023. Nejsme schopni predikovat ceny 
vstupů v  delším časovém horizontu, ale 
zatím nic nenasvědčuje tomu, že by mělo 
dojít v roce 2024 k nějakému většímu nega-
tivnímu vývoji těchto hodnot.

VÝHLED DO BUDOUCNA
Výhled počasí je neodhadnutelný, a tak se 
bude průběžně střídat prořezávání nále-
tů se zimní údržbou veřejných ploch. 
V době uzávěrky tohoto čísla je předpoví-
dán pokles teplot, který s  sebou může 
přinést náledí a jiné „rozmařilosti“ poča-
sí. Pro tyto případy máme na skladech 
dostatečné množství posypového mate-
riálu a soli na několik výjezdů. Materiál 
se vždy průběžně doplňuje v závislosti na 
spotřebě. Pokud nám to podmínky 
umožní, budeme dále pokračovat se zim-
ními prořezy a opravami městského mo-
biliáře. 

ZPRÁVY Z MĚSTA

Otevírací doba sběrného dvora 1.11.-31.3.

ÚTERÝ 12:00-16:00

ČTVRTEK 12:00-16:00

SOBOTA 9:00-12:00

V případě dotazů neváhejte kontaktovat Městský 
úřad Bystřice nebo navštivte naše webové stránky 
pro další informace. Věříme, že společnými silami 
učiníme Bystřicko lokalitou, kde odpadové hospo-
dářství bude efektivní a ohleduplné k životnímu 
prostředí. Děkujeme vám za vaši spolupráci a pří-
kladný přístup k třídění odpadů.  

Naskenujte QR kód  
pro více informací:

Kolik a dokdy zaplatit?
V březnu obdržíte do poštovní schránky informace o platbě (konkrétně 

k vaší nemovistosti), včetně vašeho unikátního variabilního symbolu.

Svozové nádoby na BIO
V tuto chvíli už si můžete chodit pro nádoby na BIO do sběrného dvora 

a uzavírat smlouvy na svoz.
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Bystřice získala první místo v celostátní soutěži 
Úřad na cestě k rovnosti

Město Bystřice se účastnilo 17. ročníku soutěže 
Úřad na cestě k rovnosti, kterou vyhlásil Insti-
tut pro veřejnou správu Praha a Ministerstvo 
vnitra České republiky s Úřadem vlády České 
republiky. Soutěž byla zaměřena na to, jak úřa-
dy krajů, měst a obcí řeší genderovou diskri-
minaci na pracovišti a jakým způsobem pomá-
hají města a obce ženám ohroženým sociálním  
vyloučením.
Slavnostní vyhlášení vítězů a předání ocenění 
nejlepším vybraným úřadům proběhlo 28. lis-
topadu 2023 na konferenci, která se uskutečnila 
v prostorách Lichtenštejnského paláce v Pra-
ze. Odborná porota ohodnotila Městský úřad  
Bystřice s počtem 313 bodů jako vítěze kategorie 
obce I. typu a získal tak ocenění Úřad na cestě  
k rovnosti 2023 ve své kategorii.

V posledních letech město Bystřice podporuje 
anebo přímo organizuje mnoho významných 
projektů zaměřených na podporu sociální a ro-
dinné politiky, která se stala součástí strategie 
rozvoje města včetně jeho osad. A právě tato sku-
tečnost nebývá v obcích nejnižšího typu typická. 
To také odborná porota ocenila při hodnocení 
přihlášených úřadů.
Pojďme se společně poohlédnout za dlouhou 
cestou, která vedla k získání ocenění Úřad na 
cestě k rovnosti.
Vzpomínáte na kyberpohádky, které nás pro-
vázely v březnu a v dubnu? Krásné a zároveň 
poučné pohádky se věnovaly prevenci kyber-
bezpečnosti. Následná výstava, která se konala  
v infocentru v Bystřici dotvářela atmosféru důle-
žitosti této problematiky.
Péče o osoby blízké je vždy velmi náročná, ji-
nak tomu není ani v rámci péče o osobu, která 
onemocní Alzheimerovou chorobou. Autentic-
ké pocity pečující ženy předčítala z knihy Deník 
ze života s Alzheimerem veřejně, v rámci akce  
Březen měsíc knihy, ředitelka neziskové organi-
zace Dementia I.O.V, z.ú, paní Veronika Maslíková.  

S touto organizací také dlouhodobě 
spolupracujeme v rámci podpory ne-
formálně pečujících.
Velkému úspěchu se těšily na jaře 
roku 2023 kurzy, které byly zamě-
řeny na rozvoj digitálních doved-
ností našich starších spoluob-
čanů. Ještě nyní mám před očima 
báječnou a vřelou atmosféru, kte-
rou dokázal navodit zkušený lektor  
z neziskové organizace Moudrá sovič-
ka, z.s.
Aktivně vyhledáváme ty nejvhodnější cesty  
v oblasti podpory žen ohrožených sociálním vy-
loučení m a v oblasti prevence kriminality. Jed-
ním z takových příkladů je spolupráce s Policií 
ČR, kdy vznikla série 3 videí s nprap. Jarosla-
vem Bicanem na téma aspekty Kyberšikany,  
Šikany nebo Domácího násilí.  Realizace onli-
ne kampaní se tak stala důležitým nástrojem pro 
komunikaci s veřejností na téma bezpečí, proto-
že zejména problematika domácího násilí je věcí 
velmi citlivou a intimní. Přesunutí tohoto tématu 
do online světa tak zabezpečuje posluchačům 
anonymitu a zároveň se dokáže přizpůsobit i je-
jich mnohdy omezeným časovým možnostem.

V rámci každoročního preventivního programu 
pod názvem Týden zdraví, který byl v roce 2023 
zaměřený na smysly, jsme se dotkli tématu, kte-
ré v naší společnosti v posledních letech získává 
na síle, a tím je odbourávání zažitých předsudků 

spojených s tím, jak kdo vypadá. Smyslem pro-
gramu bylo překročit společenské stigma, které 
je spojeno s odlišností člověka.
Město Bystřice finančně a materiálně podporuje 
již několik let projekt Obce blíže lidem, který se 
zabývá rozvojem terénní a komunitní sociální 
práce ve venkovských lokalitách. Díky této pod-
poře má vlastního sociální pracovníka, který ve 
spolupráci s Městskou policií a samosprávou vy-
hledává a aktivně pracuje s občany ohroženými 
sociálními jevy.
Velký důraz je kladen na kvalitní vzdělávací  
systém, který je zaměřen na maximální rozvoj 
potenciálu dívek a chlapců. Jednou z priorit měs-
ta je rozšíření kapacity MŠ o 66 míst v polovině 
roku 2025 a vybudování lesní MŠ s kapacitou 28 
dětí v průběhu roku 2024. Tímto krokem reagu-
je město na problém, kterým je nedostatek míst  
v mateřské škole, a tím je ovlivněno zaměstnání 
žen a mužů, kteří jsou tak ohroženi sociálním vy-
loučením, protože nemohou hledat zaměstnání  
z důvodu péče o dítě.
Tento výčet aktivit je pouze zlomkem společné 
práce, která vedla k získání ocenění v soutěži.

Text: Iva Dvořáková, Koordinátorka Zdravého města Bystřice | Foto - zdroj: www.institutpraha.cz

V posledních letech město Bystřice podporuje anebo 
přímo organizuje mnoho významných projektů zaměře-
ných na podporu sociální a rodinné politiky, která se stala 
součástí strategie rozvoje města včetně jeho osad. A právě 
tato skutečnost nebývá v obcích nejnižšího typu typická. 
To také odborná porota ocenila při hodnocení přihlášených 
úřadů. 

Závěrem mi dovolte poděkovat všem, kteří se 
podílejí na programech, které rozvíjí občan-
skou společnost a přispívají k tvorbě kulturní-
ho, společenského, sportovního i rodinného 
prostředí Bystřicka. Získané ocenění je proto 
oceněním nás všech.  
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Kalendárium
Text: Daniel Štěpánek, místostarosta

ADOLF  MATURA
* 30. března 1921 v Bystřici
† 14. ledna 1979 v Praze

sklářský výtvarník
designer

PAVEL HNÁTEK
* 4. července 1938
† 15. listopadu 2014

radní města Bystřice 1998-2002
zastupitel města Bystřice 1998–2006
vedoucí stavebního úřadu

FRANTIŠEK JAROMÍR RUBEŠ
* 16. ledna 1814 v Čížkově u Pelhřimova
† 10. srpna 1853 ve Skutči

spisovatel a humorista 
český buditel 
vychovatel v rodině bystřického 

poštmistra Köhlera

JIŘÍ ŠIMÁČEK
* 17. ledna 1924 v Bystřici
† 13. října 1997 v Ústí nad Labem

ředitel Městských kin v Ústí nad 
Labem

FRANTIŠEK ČISTÝ
* 19. ledna 1934 Křešín
† 9. října 2011

bystřický farář a administrátor
spravoval bystřickou farnost od  

90. let do března roku 2009

JOSEF KOSÍK
* 28. ledna 1934 
† 2. června 2004

zastupitel Bystřice v letech  
1990–1994  

V listopadu 2023 oslavil významné 
jubileum tento občan:

Vítězslav Voříšek, Bystřice, 80 let 

V prosinci 2023 oslavili významné 
jubileum tito občané:

Eva Kramperová, Nesvačily, 80 let
Marie Šebková, Nesvačily, 85 let
Marie Ježková, Bystřice, 91 let
Marie Hřebíčková, Mokrá Lhota, 91 let

Pozn.: Jména všech uvedených osob jsou zveřejněna na základě jimi daného písemného souhlasu.

Občanská komise informuje  
Text: Občanské komise MěÚ Bystřice

Text a foto: Ilona Kuncová, sociální pracovnice, Obce blíže lidem

Terénní sociální práce 
pokračuje i v novém roce

Na Bystřicku pracuji jako sociální pracovnice 
již 4 roky. Navštívit mě můžete v budově staré  
školy naproti Městskému úřadu Bystřice na 
adrese Dr. E. Beneše 115, a to každou středu  
13:00-16:00 hod nebo po domluvě kdykoliv 
v  pracovní den. Samozřejmostí je domluva 
schůzky u vás doma nebo na jiném neutrálním 
místě.
Terénní sociální práce pod názvem Obce blíže 
lidem vznikla v roce 2019. V říjnu 2019 začal tento 
projekt ve čtyřech oblastech našeho kraje – na 
Bystřicku/Neveklovsku, Čerčansku, Týnecku 
a Sázavsku. Postupně jsem na Bystřicku ma-
povala situaci, navázala spolupráci se státními  
i nestátními organizacemi a začala spolupraco-
vat s prvními klienty. Během této doby přišel co-
vid. Pracovala jsem (stejně jako moje tři kolegy-
ně) i v těchto nelehkých dobách. Rozvážela jsem 
léky, nakupovala a také poskytovala psychoso-
ciální podporu lidem, kteří situaci těžce snášeli. 
Rok nato začala válka na Ukrajině. Pomoc ukra-
jinským uprchlíkům byla v  tu dobu výraznou 
součástí mé práce. 
Uplynulý rok stejně jako roky předešlé ukázal, 
že sociální práce na malých obcích je potřeb-
ná a žádaná. Spolupracovala jsem s  37 klienty 
z Bystřice a okolních vesnic. V rámci více jak 281 
kontaktů jsem řešila mnoho témat. Nejčastěji je 
to téma sociálních dávek – od poradenství po 
doprovod na úřady a podporu v rámci jednání 

s  institucemi. Dluhy, exekuce a finanční gra-
motnost stojí také v  popředí. Zde bych chtěla 
vyzdvihnout skvělou spolupráci s  občanskou a 
dluhovou poradnou Cesta integrace v Benešo-
vě. S klienty s psychiatrickou diagnózou mně a 
mým kolegyním pomáhá a často je přebírá do 
své péče organizace Fokus Benešov. Často řeším 
také otázku bydlení, neboť v  současné době je 
velmi obtížné sehnat adekvátní bydlení. Nabídky 
jsou předražené, nevyhovující nebo zkrátka vů-
bec nejsou. Součástí mojí práce je také podpora 
a pomoc neformálním pečujícím, kteří se starají 
o svého blízkého člověka doma. Zde pomáhám 
klientům navázat kontakt s terénními odlehčo-
vacími a hospicovými službami či domácí péčí. 
Ještě bych ráda zmínila spolupráci a podporu 
s veřejnými i neveřejnými opatrovníky. Témat je 
mnoho a mým cílem je snaha najít společně ces-
ty a způsoby, kterými lze situaci odlehčit, zjed-
nodušit nebo v nejlepším případě ji vyřešit. 
Děkuji městu Bystřice, které náš projekt podpo-
ruje, a všem neziskovým organizacím, bez jejichž 
spolupráce by naše práce nebyla efektivní. 
A vám všem bych za náš tým chtěla popřát do 
nového roku hlavně zdraví, co nejvíce drobných  
i velkých radostí a také sílu na překonávání všech 
těžkostí. Těším se na další spolupráci.  

Všem našim oslavencům blahopřejeme 
a do dalších let přejeme pevné zdraví, 

spokojenost a pohodu!

Poděkování za 
jógu vsedě
Děkujeme paní Věře Benešové za 
její obětavost a pravidelné pořá-
dání jógy vsedě pro seniory. Její 
kuzry jsou skvěle vedené s veš-
kerou péčí, které si nesmírně vá-
žíme. Jsme vděčné, že právě tato 
aktivita je v našem městě dostup-
ná a budeme moc rády, když bude  
i nadále. Moc děkujeme!

Účastnice kurzu jógy vsedě

V měsíci prosinci 2023 oslavili výročí 
DIAMANTOVÉ SVATBY Jaroslava a 

Jaromír Majerovi z Bystřice.
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Již tradiční Vánoční koncert Kateřiny Ševidové za 
doprovodu Zdeňka Kopeckého se konal 13. pro-
since v bystřickém divadle U Jelena. Večer se nesl 
v uvolněné přátelské atmosféře. Byl to okouzlují-
cí zážitek a všichni odcházeli nabití pozitivní 
energií. Kateřina zapojila do koncertu děti, které 
byly nadšené. Nechyběla opět Katčina domácí 
čokoláda, která byla jak jinak než výborná. Děku-
jeme a těšíme se na další spolupráci.  

KULTURA

Vánoce za časů našich prababiček
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Předvánoční čas byl odedávna nejtajemnějším 
obdobím roku, opředeným starými pohanskými 
zvyky a pověrami. Z těchto starých obyčejů dnes 
známe už jen zlomek. A proto jsme chtěli diva-
delním představením Vánoce za časů našich 
prababiček v podání Studia Dell ́ Arte dětem při-

pomenout, jak to vypadalo v adventním čase za 
dob našich prababiček, kdy místo nahlížení do 
výkladních skříní nahlíželi lidé do studánek, aby 
tam spatřili svou budoucnost, kdy místo televiz-
ních obrazovek pozorovali dění v přírodě, aby se 
dozvěděli, jaká bude v příštím roce úroda, kdy 

děti netrpělivě, ale i se strachem, vyhlížely z oken 
adventní strašidla. Sotva strašidla odešla, nastal 
čas vánoční. Postavili jsme s dětmi betlém z lou-
tek, zazpívali jsme si koledy a vzpomínali na další 
krásné štědrovečerní zvyky. Představení se hrálo 
13. prosince.  

Vánoční koncert Kateřiny Ševidové
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

10. prosince 2023 se v divadle U Jelena konalo 
loutkové představení mé oblíbené pohádky 
Čertův švagr. Naplněné divadlo chvílemi ani ne-
dýchalo napětím, loutky byly velmi dobře vede-

né, hlasy patřičně čertovské i milé, scéna doko-
nalá a hudební doprovod skvělý. Trochu jsem se 
bála nutného zkrácení textu, nutného pro dětské 
přestavení, a proto jsem dětem pohádku napřed 
pověděla tak, jak jsem si ji pamatovala. Ale vůbec 
to nebylo nutné, děj byl plynulý, aby se dokázali 
orientovat i ti nejmenší. A tak ani nejmenší divák 
- úplné miminko, se v maminčině náruči neroz-
plakalo – i když možná jen proto, že mu to ještě 
bylo všechno jedno.
Přestávky na přestavbu jako vždycky vlídně a 
vtipně vyplňovalo povídání Radky, kterou oči-

vidně milují děti z celé Bystřice.
A tak tato pohádka přispěla k dalším pohodovým 
adventním dnům velkým i malým divákům.

Adventní čas  
v Bystřici
Text: Růžena Dvořáková, redakce
Foto: Vendula Šípková

14
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Advent je tradičně spojen s adventními 
koncerty v našem kostele | Jaké tóny 
zazněly v roce 2023?

  PRVNÍ ADVENTNÍ KONCERT - MICHAL NOSEK

3. prosince jsme v kostele svatých Šimona a Judy 
v  Bystřici připravili skvělý varhanní koncert  
Aleše Noska. Aleš Nosek působí jako varhaník ka-
tedrály sv. Bartoloměje v Plzni, vyučuje na Kon-
zervatoři a na ZUŠ v Plzni. Ve spolupráci  
s muzeem TGM Rakovník založil v roce 2015  

Mezinárodní varhanní festival, mající podtitul 
Rakovnické varhanní léto. Stejně tak se podílí na 
dramaturgii Plzeňského mezinárodního varhan-
ního festivalu. Zahájil tím sérii adventních kon-
certů.  

    Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

  DRUHÝ ADVENTNÍ KONCERT - DEI GRATIA

Táborská středověká hudební kapela Dei Gratia, 
založená v roce 2004, představila její historickou 
hudbu od třináctého do šestnáctého století  
10. prosince v kostele sv. Šimona a Judy v Bystřici. 
Zpříjemnila nám tímto vystoupením druhou ad-

ventní neděli. Mohli jsme slyšet dunění bubnů, 
troubení rohu, mocné tóny středověkých dud a 
píšťal, vrzání fiduly, niněry a trumšajtu. I přes 
velkou zimu se kostel zcela zaplnil.  

  TŘETÍ ADVENTNÍ KONCERT - SOTOVOX

Třetí adventní koncert a capelly Sotovox se bohužel nekonal z důvodu nemoci účinkujících.  

  ČTVRTÝ ADVENTNÍ KONCERT - ZUŠ BENEŠOV

V pátek 22. prosince se v kostele sv. Šimona a Judy 
konal poslední adventní koncert, na kterém vy-
stoupili žáci a učitelé ZUŠ J. Suka Benešov.
Kostelem se nesly známé vánoční melodie, které 
si na závěr zazpívali společně s dětmi i diváci. 
Všichni vystupující dostali od MKIC na cestu a 
jako poděkování sladkou odměnu. Velké poděko-
vání patří trojici učitelů Adamu Pavlíčkovi, Ctira-
du Sedláčkovi a Jaroslavu Dánovi.  

    Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

    Text: Vendula Šípková, MKIC Bystřice 

    Text a foto: Radomila Macháčková, MKIC Bystřice

A po pohádce do nabité kavárny na kafíčko a 
dortík. Zatímco si malé děti hrály v dětském 
koutku, my velcí jsme si prohlíželi výstavu ko-
žených obrazů Vladimíra Rozkovce. Vnouček 
mi ani nechtěl věřit, že autorem je strejda 
Rozkovec, co bydlí hned v sousedství. Myslím, že 
v jeho očích vyrostl do nebetyčné výše! V očích 
nás ostatních to ani nebylo zapotřebí, protože 
výstava ukázala, že autor je opravdu skvělý umě-
lec. Vůbec nechápu, jak někdo může mít takovou 
invenci – nápady jsou neotřelé a díla někdy po-
hladí po duši, někdy trochu popíchnou, ale hlav-

ně velmi často nutí k zamyšlení. A to by asi, podle 
mého soudu, mělo být pravým posláním umění. 
Moc děkuji za sebe, i za všechny, jimž výstava 
udělala v předvánočním čase radost!

A z výstavy ještě třetí krása: adventní koncert  
v kostele. Vystoupení skupiny Dei Gratia z Tá-
bora mě osobně vzalo za srdce. Mám ráda sta-
rou hudbu. Někdy mám pocit, jako  bych si písně 
z 12. a 13. století byla prozpěvovala v mládí. Tolik 
ještě nepamatuji! Ale člověk jako by slyšel své 
předky přes propast staletí, kdy měli lidé v tuto 

adventní dobu rádi stejné písně i hudbu. Trefná  
i pravdivá byla ovšem poznámka vedoucího sou-
boru, že při těchto koledách by Ježíšek těžko usí-
nal – bubny, píšťala, středověké housle – fidula,  
i středověké dudy rozhodně nevydávají  tóny 
ukolébavky. Ale radost z příchodu spasitele vyza-
řovala nejen z melodií, ale i z projevu celého sou-
boru. Myslím, že pozvání tohoto souboru před 
Vánocemi byl velmi dobrý nápad. A nevadila ani 
ta příšerná zima v kostele – co bychom taky chtě-
li – v prosinci, že?  

Hlas Bystřice č. 1 / 2024
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Čas letí a děti se mění před očima | Jaké bylo 
první pololetí v MŠ?

Máte-li snad pocit, že čas je rok od roku rych-
lejší, přijďte se podívat k nám do školky - u nás 
je to někdy úplný „fičák“! V září jsme začínali  
v nově seskupených třídách. Někdo k nám začal 
docházet úplně poprvé, jiní byli mazáci. Dnes 
bychom mnohdy nováčka v kolektivu nepo- 
znali. 

Podzim nám byl tentokrát v podobě počasí do-
slova odměnou, kdy nám prodloužené babí léto 
umožnilo trávit hodně času venku na čerstvém 
vzduchu a přijímat vitamín D přímo od slu-
níčka. Od září udělaly děti velké pokroky nejen  
v sebeobsluze, ale i v kooperaci - hrách a práci 
ve skupině. Tak jako ve skupinách dospěláků, tak  
i u nás děti přijímají a seznamují se s nejrůzněj-
šími sociálními rolemi. 

ZAJÍMAVÉ AKCE MŠ 
Od počátku školního roku jsme se zúčastnili 
několika kulturních, preventivních a naučných 
programů - ukázka dravců, kouzlení s pejskem 
Edou, školení zdravotníků o první pomoci, Den 
zdraví města Bystřice, dny loutkového divadla či 
hudební program divadla Karlín, který nás pře-
nesl do období adventu.

NABITÝ PROGRAM KAŽDÝ DEN
Na začátku školního roku byly dny, kdy naším 
výkonem bylo mnohdy se vypravit na procház-
ku. Dnes? Dnes je náš den nabitý jako kdejakého 
manažera. Po příchodu do MŠ volné hry střídá 
úklid, ranní kruh věnovaný aktuálnímu tématu. 
Následuje tělovýchovná chvilka, svačina a oblí-
bená práce v centrech aktivit, jejich hodnocení, 
pobyt venku, oběd...  Kdo z vás má tak pestrý 
program každé dopoledne? My jsme k tomu le-
tos přidali ještě společné zpěvy,  kdy se scházíme 
celá školka, abychom si společně zazpívali. 

Dnes, kdy píšeme tyto řádky, máme za sebou 
již návštěvu Mikuláše s andělem i čertem a  
napjatě očekáváme příchod Ježíška. Je to kouzel-
né období, které by nemuselo brát ve všem ko-
nec. Buďme více pospolu, užívejme si současný 
okamžik. Ruku na srdce, jak čas plyne, tím bývá 
svět mnohdy i stresovější. 

A právě nyní s přáním všeho dobrého v no-
vém roce bychom vás rády touto  cestou 
vyzvaly zpomalit. Jednou nezbytnou in-
grediencí pro kouzelné svátky vánoční, ale  
i život vůbec, jsou totiž děti, které tak rychle ros-
tou, tak rychle se učí, tak rychle dělají pokroky 
a stávají se samostatnými osobnostmi. Zpomal-
te proto a užívejte si dosyta každičký okamžik 
ve společnosti vašich dětí. Dejte jim více sebe a 
více si s dětmi povídejte i jim naslouchejte. Vše 
se vám vrátí! 

Text: Lucie Skřipská, za třídní učitelky tříd Motýlů a Ježků MŠ Bystřice | Foto: archiv MŠ Bystřice

Při školení zdravotníků a první pomoci 
byly děti nadšené z prohlídky 
opravdového sanitního vozu.

 Navštívili jsme Vánoční výstavu 
zahrádkářů.

Letošní předvánoční sněhovou nadílku 
si děti užily. 

Vánoce ve školce jsou plné tradic.

Pevné zdraví malým i velkým v novém roce za tým MŠ přejí třídní učitelky z Motýlků a Ježků.
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Text: Jana Servusová, ředitelka ZŠ Bystřice | Foto: archiv ZŠ Bystřice

Nový rok nám začal a my ve škole se už chystá-
me na konec prvního pololetí. Jak ale proběhl 
ve škole předvánoční čas? Byl naplněný aktivi-
tami tříd i celé školy a zažili jsme kromě učení  
i spoustu nových věcí a legrace. 

VÁNOCE VE ŠKOLE
V pondělí 11. prosince byla zahájena tradiční  
Vánoční výstava na 1. stupni. Kromě krásně vy-
zdobeného stromečku a keramického betléma 
čekaly na návštěvníky stoly a výstavní panely plné 
obrázků i výrobků s vánoční tematikou. Věnce, 
ozdoby, andělé, zvířátka oddávající se zimnímu 
spánku i „káď“ s kapříky – vše vyrobené šikov-
nýma dětskýma ručkama s nádhernou poetikou 
dětského vidění světa a práce s výtvarným mate-
riálem. Ve čtvrtek 14. prosince se pak škola ote-
vřela dokořán rodičům a všem dalším přátelům 
školy, kterým zazpívali žáci i učitelky, mohli po-
sedět ve školní kavárně a obohatit svoje domácí 

zásoby nejen vánočními dekoracemi, ale letos  
i šperky a oblečením. Ve fotokoutku měli všichni 
možnost zachytit okamžiky vánoční atmosféry 
na fotografii se svými blízkými. Bylo to prostě 
nádherné odpoledne a my všichni se už těšíme, 
co nového zase pro vás vymyslíme napříště. 

Třídy ale žily nejen akcemi typicky vánočními. 
Byla také spousta výletů, a někteří dokonce i pře-
spávali ve škole! Třídní vánoční besídky a turnaj  
v přehazované pak celý adventní čas ve škole 
uzavřely. 

NOVINKY PRO NAŠE ŠKOLÁKY  
Nemyslete si ale, že škola jen odpočívala, zatímco 
děti jezdily po výletech! V prosinci jsme z pří-
spěvku zřizovatele pořídili do obou prvních tříd 
nové žákovské židle a vyměnili jsme poslední 
méně funkční tabuli za set interaktivního disple-
je a keramické tabule, takže to tady díky městu 

Bystřice máme zase o něco hezčí a modernější. 
Z dotace MŠMT jsme pak obohatili pomůcky na 
informatiku o programovatelné robůtky a bada-
telé v přírodních vědách mají k dispozici nové 
digitální mikroskopy. Díky prosincovému víken-
dovému školení přibylo do pegagogického sbo-
ru také pět čerstvě certifikovaných instruktorů 
školního lyžování. 

Vážení rodiče, rodinní příslušníci a přátelé 
školy, děkujeme vám z celého srdce za spolu-
práci v roce 2023, za všechny vaše otevřeně ko-
munikované podněty, a hlavně za to, že nám 
pomáháte a že všichni můžeme společně usilo-
vat o to, aby dětství našich dětí bylo co nejpoho-
dovější a pomohlo jim najít jejich správné místo 
ve složitém světě, který na ně čeká za branami 
naší školy. Těšíme se na všechna setkání, které 
nám rok 2024 přinese.   

Škola se v prosinci otevřela návštěvníkům  
v kouzelné atmosféře Vánoc  

26. 1. 2024 | V SÁLE U HLAVÁČKŮ
všechny knižní žánry, albi knihy, deskové hry, puzzle
registrace na: info@rcbystrice.cz

25. 1. 18:00-19:00 příjem zboží 
26. 1. 9:00-19:00 příjem zboží a prodej
27. 1. 9:00-11:00 výdej zboží a prodej 

Co se chystá v Kulíšku? 
BAZAR KNIH DĚTSKÝ KARNEVAL

17. 2. 2024 | V SÁLE U HLAVÁČKŮ
maskoti TLAPKOVÁ PATROLA
hudba  -  tanec  -  zábava
od 16:00

vstupné:
děti 90,- Kč 
dospělí 50,- Kč

 



www.mestobystrice.cz18

Rok 2023 byl osmdesátým pátým rokem ne-
přetržitého trvání filatelistického klubu v  Be-
nešově. Byl založen 17. června 1938 v hotelu Na 
Knížecí pod honosným názvem: „Klub filatelis-
tů v Benešově u Prahy – pro Benešov a okolí“. 
Začínal s počtem 20 členů.

V současnosti jich má 38 dospělých a 2 mládežní-
ky. Sdružuje sběratele ze širokého okolí – z Byst-
řice, Divišova, Čerčan, Pyšel a z dalších obcí. Jeho 
provozování má regionální charakter.

Běžná činnost KF se zaměřuje na pořádání 
pravidelných výměnných schůzek ve 14den-
ním intervalu v  prostorách POSEZU, v  ulici M. 
Kudeříkové. Pro členy je k  dispozici nabídka 
odběru novinek České a Slovenské pošty, půj-
čování katalogů známek, konzultační aktivity a 
meziklubové kolování filatelistického materiálu. 
Za uplynulých 85 let činnosti uspořádal KF řadu 
výstav, přepravu pošty motocyklem, balónem a 
obřím leteckým modelem z letiště v Nesvačilech. 
Byla vydána řada dopisnic, razítek i známkových 
sešitků. V  roce 2021 se podařilo u České poš-
ty zajistit vydání známkového sešitku s  motivy 
Benešova a Konopiště. Od roku 1918 je to jediné 
vyobrazení konopišťského zámku na známkách. 
Předpokládáme, že i nadále budou naše aktivity 
pokračovat v podobném duchu.

Rádi mezi sebou přivítáme nové zájemce o sbí-
rání filatelistického materiálu. 
Kontakt: Roman Lajpert (hana@lajpert.com)  

SPOLKY A ORGANIZACE

Setkání členů sdružení zdravotně postižených
Text: Vlasta Zetková, Sdružení zdravotně postižených Bystřice | Foto: Denisa Říhová 

Čas vánočních svátků a bujarého silvestrovského 
veselí je za námi. Snad jste si všichni tuto dobu 
prožili v  klidu a pohodě se svými rodinnými 
příslušníky nebo přáteli. Dovolte mi vzpome-
nout na listopadové posezení členů v restauraci  
U Hlaváčků v sobotu 25. 11. 2023. 
Příjemnou  náladu nám navodila hudební skupi-
na pod vedením pana Pechače.  
Po přivítání hostů a všech zúčastněných paní 
Kněnickou bylo na programu blahopřání jubi-
lantům, které snad potěšila malá kytička kara-
fiátů. Dále se slova  ujal pan Dohnal a povídání 
o včeličkách, jak o ně pečovat v zimním obdo-

bí, hlavně o výskytu agresivních včel na našem 
území, které dokáží chovatelům zlikvidovat celá 
včelstva, bylo opět zajímavé. Houby podzimní-
ho a zimního období, léčivé účinky samotných 
hub nebo výtažky z nich při léčení nemocí nám 
přiblížil pan Brůček z houbařské poradny Pičín. 
Děkujeme za publikaci „Podblanické houbování“, 
kterou jsme všichni obdrželi. Po dobrém obědě, 
všem chutnalo, čehož byly důkazem „vyme-
tené talíře“ a slova chvály na paní kuchařku, se 
ujal slova starosta Bystřice, pan Hodík. Povídá-
ní, podpořené diapozitivy o probíhajících nebo 
připravovaných akcích, všechny zaujalo. Malý 

počet otázek od zúčastněných na toto téma dost 
překvapil. Za poslechu  hezkých písniček se po-
sezení chýlilo ke konci. Děkujeme všem za účast, 
přispění do tomboly i děvčatům za její rozmístě-
ní a prodej lístků.
Jsme rádi že můžeme tato setkání pro všechny 
členy pořádat a děkujeme za finanční podporu 
městu Bystřice.
Přejeme nám všem, aby rok 2024 jsme mohli 
prožít ve zdraví, míru a spokojenosti a abychom 
se opět mohli sejít na dalším setkání, napláno-
vaném na sobotu 24. dubna 2024 od 10:00 hod 
v Bystřici v restauraci U Hlaváčků.  

Filatelisté na Benešovsku
Text a foto: Roman Lajpert, předseda KF
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Vánoční výstava zahrádkářů se nesla v duchu 
starých časů a tradic

Text a foto: Dana Jendelová, ZO ČZS Bystřice

Bystřičtí zahrádkáři ze ZO vám především na 
začátku článku chtějí popřát do nového roku 
2024 mnoho zdraví, štěstí a životní pohody, ale 
také pro nás důležité správné počasí a spousty 
zahradnických úspěchů na vašich zahradách  
i na balkonech nebo okenních parapetech.

V  našem článku se chceme vrátit k poslední 
vánoční výstavě, která se uskutečnila ve dnech 
prvního adventu, od 2. prosince do 4. prosince, 
v sále U Hlaváčků. 

Naše téma Ladovské Vánoce bylo naplněno úplně 
do maxima, protože i počasí se obrátilo na naši 
stranu a nadělilo bohatou nadílku sněhu a mráz 
minus 10 stupňů dotvořil úžasnou zimní atmo-
sféru. Vše v sále i předsálí chtělo návštěvníkům 
připomenout, že Vánoce mohou být nádherně 
bohaté na tradice, které připomínáme každý rok, 
ale i atmosféra Vánoc přelomu 19. století v žád-
ném případě neubírá nic na kouzlu, a to i bez 
technických vymožeností, bez kterých si dnešek 
neumíme představit. A možná právě, kdo odlo-
žil mobil, PC nebo tablet, ponořil se na chvíli do 
doby, kterou jsme chtěli přiblížit kulisami, dět-
mi na saních, ponocným a dobovými exponáty, 
ale samozřejmě i ochutnávkou vánočního pun-
če a cukroví nebo smaženého kapra s brambo-
rovým salátem. A také vůní purpury a stromků. 
Velký úspěch měl nový nápad nejmladší členky 
zahrádkářů a to byl “Ladovský fotokoutek”. Vý-
stava byla otevřena vždy od 9 hodin do 17 hodin.  

V pondělí i dorazily děti z MŠ Bystřice, a to všech-
na oddělení. A letos využily možnost navštívit vý-
stavu i děti ze ZŠ Bystřice z prvního stupně. Bylo 
hezké sledovat jejich nadšení a zájem.

Celkem naši výstavu navštívilo 495 návštěvníků, a 
proto vám moc za vaši přízeň děkujeme. Je to pro 
nás velká motivace pro vás příští rok zase něco 
nového z vánočních témat vymyslet.

Jsme rádi, že naše spolupráce s mateřskou a zá-
kladní školou s  dětmi prvního stupně přinesla 
další nádherné dětské výtvory. MŠ dodala sně-
hové vločky a úžasné řetězy na stromečky a děti 
ze základní školy připravily kresby na téma „Jo-
sef Lada - Vánoce“. A možná i sám pan malíř by se 
sklonil nad některými obrázky, jak byly krásné. 
Celá naše snaha by se nám nepodařila, kdyby-
chom neměli podporu města Bystřice, za což 
hodně moc děkujeme.  A samozřejmě děkujeme 
ICSS Odlochovice za mnohaletou spolupráci a 
nádherné věci klientů určené k prodeji, panu Mi-
lanu Vosátkovi za barvy a ostatní materiál, MKIC 
za propagaci, pomoc s medializací a i Květince 
(paní Haně Písaříkové) za živé květiny.

A co nás „zahradnice“ těší, že nazdobené strom-
ky se nevyhodily, ale udělaly radost dále, jeden 
v domě s pečovatelskou péčí a dva na městském 
úřadě. A letos se uplatnil i náš upečený a nazdo-
bený tradiční vánoční vrkoč, který ozdobil zase-
dací místnost.

A KDO KONKRÉTNĚ PRO VÁS  
VÝSTAVU PŘIPRAVIL?
Dana Jendelová, Alena Šípková, Soňa Brašková, 
Věra Jindrová, Jana Nováková, Marie Vyhnalová, 
Miroslava Mácová, Marie Balíková, Klára Svr-
čková, Dagmar Maierová, Alena Křížová, Josef 
Bučinský, Dana Kubásková a jejich rodinní pří-
slušníci, kterým chceme moc poděkovat za pod-
poru, protože před vánocemi ten čas docela letí a 
věřte nám, přípravy zabraly hodně našeho času.

Zároveň vás tímto oslovujeme, kdo je takový 
nadšenec jako my, přijďte mezi nás a zapojte se, 
budeme moc rádi. 
Kontakt: dana.jendelova@seznam.cz  
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V Božkovicích jsme rozsvítili strom

V sobotu 2. prosince 2023 jsme u nás v Bož-
kovicích rozsvítili vánoční strom. Již tradičně 
se všichni, domácí i hosté, scházíme na návsi  
u stromu. Ani letos tomu nebylo jinak. Pří-
roda nám přichystala velké překvapení. Náš 
strom je sám o sobě krásný, ale spolu se sně-
hovou nadílkou a vánočně nazdobený světel-
nými řetězy byl úžasný. 
V  16 hodin po přivítání všech přítomných, 
domácích i hostů, jsme strom rozsvítili. Byl 
to nádherný pohled. Děti si zapálily prskavky 
a po chvíli radosti jsme se všichni odebrali do 
vytopené a útulné hasičárny. Děti za básničku 
obdržely balíček s dobrotami. Hosté se usadi-
li u bohatě prostřených stolů. A naše děvča-

ta, která pohoštění nachystala, se o všechny 
postarala. 
Lidé se tu třeba i po roce opět setkávají, po-
povídají si a večer vládla veselá a přátelská 
nálada. Ve večerních hodinách se všichni po-
malu začínají vracet do svých domovů. 
Věříme, že se všem adventní posezení líbilo. 
Děkujeme všem za účast. Děkujeme hasičům 
a členům osadního výboru za pomoc a ocho-
tu. I v letošním roce patří poděkování městu 
Bystřice za poskytnutou finanční pomoc. Tě-
šíme se za rok na shledanou.
S koncem roku 2023 přejeme všem obyvate-
lům Bystřicka do nového roku 2024 radost, 
zdraví, štěstí a lidskou pospolitost.  

Text: Zdeňka Kruchňová, obyvatelka Božkovic | Foto: Dagmar Srbová

Rozsvícení vánočního stromku a Mikuláš na 
Tožici 2023

V sobotu 2. prosince se tožická náves zavá-
tá nebývalými přívaly sněhu začala chystat 
na rozsvícení vánočního stromečku. Během 
dopoledne, když husté sněžení na chvilku 
ustalo, se nám podařilo stromeček ozdobit 
a připravit náves a nezbývalo než doufat, že 
se k nám večer na kopec kromě místních do-
stanou i přespolní a hlavně Mikuláš. Od 16:00 
bylo ve vytopené hasičské zbrojnici připrave-
né tvoření pro děti a po 17:00 začal program 
venku na návsi. Tožické děti za velké podpory 
těch nejmenších zahrály a zazpívaly pásmo 
koled a nevzdaly to, ani když jim do kláves 
vítr ze střechy sfoukával sníh, ani když kytara 
přestala hrát, a za to jim patří velké díky. 
Stromeček se krásně rozsvítil na první po-
kus a všem dětem jsme rozdali prskavky, aby 
posvítily na cestu Mikulášovi, andělovi a čer-

tům. Mikuláš nás letos opravdu napínal, ale 
na poslední chvíli přece jen dorazil, vyslechl 
si od dětí básničky a písničky a rozdal malé 
dárky. Nádhernou zimní atmosféru nám le-
tos zařídila po dlouhých letech příroda, my 
jsme jen přidali občerstvení a horké nápoje, 
abychom si mikulášskou nadílku vychutnali. 
Děkujeme za to, že jste si k nám našli cestu  
i v tomto počasí, účast byla hojná, a doufáme, 
že se vám u nás líbilo.

Moc děkujeme všem, kteří přiložili ruku 
k dílu, všem, kteří na poslední chvíli zaim-
provizovali, aby nám nechyběl ani Mikuláš, 
ani anděl, ani čerti, všem, kteří připravili 
dobroty, městu Bystřice za finanční příspě-
vek a členům SDH Tožice za každoroční po-
moc s přípravou.  

Text: Kateřina Nevanová, Spolek přátel Tožice | Foto: Helena Bendová

Rozsvícení vánočního stromečku v Zahořanech

Stromeček jsme letos rozsvítili 25. listopadu. 
Naše obec byla jednou z prvních, které roz-
svítily stromeček. 
Sešli jsme se s dětmi už ve 14 hod v hasičské 
zbrojnici, kde si děti vyráběly ozdoby a vá-
noční dekorace. Poté si děti nazdobily stro-

meček na návsi. Okolo páté hodiny jsme 
se sešli u stromečku a rozsvítili strome-
ček na nové návsi. U stromečku jsme si 
zazpívali za doprovodu kytary vánoč-
ní koledy. Poté náves navštívil Mikuláš 
s andělem a čertem, aby prověřili kázeň  

Text a foto: Tomáš Pechač, Předseda spolku Zahořany sobě z.s.
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Ohlédnutí za rokem 2023 v Ouběnicích
Text a foto: Hana Bartáková, OV Ouběnice

 V prvním zimním měsíci roku 2023 pro-
běhly v celé ČR prezidentské volby, u nás jako 
vždy v budově kampeličky. 

 V březnu a dubnu se konaly schůzky s ob-
čany, kde byla prezentována studie „Chodník 
a zastávky v Ouběnicích-Dubovka“. 

 V březnu se také uskutečnil karneval pro 
děti, který organizovaly maminky pod zášti-
tou SDH Ouběnice.

 V dubnu proběhl úklid vesnice a blízkého 
okolí, příprava čarodějnic byla součástí.

 Pálení čarodějnic, měsíc květen přichází 
a my se těšíme z probouzejících se květů na 
nově upravených záhonech vedle kampeličky 
a autobusové zastávky.

 V rámci dětského dne proběhlo v červnu 
odpoledne plné her a soutěží, nechybělo ob-
čerstvení a dárečky.

 V červenci, jako každým rokem, se konala 
za velmi teplého počasí na návsi pouť a v pod-
večer koncert v kostele. 

 Přehoupli jsme se do podzimních měsíců. 
   

 Překvapením pro občany bylo ráno 21. lis-
topadu, opět se u nás natáčelo, filmový štáb 
zaplnil náves, zde bylo zázemí pro účinkující, 
přímé dění probíhalo v hospůdce u Michků.  
A o co šlo ? Točil se Král Šumavy 2.

 S rokem 2023 jsme se rozloučili společným 
rozsvícením našeho stříbrného smrku, za-
zpíváním koled v doprovodu trubky pana Ště-
pánka a přeci jenom Mikuláš s čerty dorazil.

Přejeme pevné zdraví a ať je ten rok 2024 
lepší než ten, který máme za sebou.

Zahořanských dětí. Děti předná-
šely básničky a písničky, po kte-
rých je Mikuláš odměnil bohatou 
nadílkou. Po návštěvě Mikuláše 
jsme se přestěhovali do hasičské 
zbrojnice, kde na nás čekaly teplé 
nápoje a bohaté občerstvení od 
místních hospodyněk. V průběhu 
večera se pokračovalo se zpěvem 

s kytarou. Moc jsme si začátek adventu užili  
a všichni se sešli.

Chtěl bych poděkovat městu Bystřici za fi-
nanční podporu a popřát hodně štěstí, zdra-
ví a úspěchů do nového roku 2024.  
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POVĚST

Stalo se to dávno, tak dávno, že při vyprávě-
ní o draní peří děti často slýchaly větu: Tohle 
vyprávěla praprabába naší báby. Tak to mu-
selo být opravdu před dávnými časy. A právě 
tehdy vedla přes kopec Čeperka úvozová ces-
ta do Líšna a Mokré Lhoty.  Dnes je to ulice 
Na Čeperce a stále je to úzká ulička, kterou 
na dolní části z  jedné strany lemuje vysoká 
kamenná zeď. A právě někde tam bývalo pár 
úzkých kamenitých políček. Ta pole patřila 
dvěma příbuzným. Oba svou půdu obdělávali 
a velmi střežili hranice svých pozemků. Ten-
krát bývalo zvykem dávat na rohy polí větší 
kameny jako označení, kde se na souvrati při 
orání koňský nebo kravský potah obracel. 
Starší z rolníků byl prý známý svou vznětlivou 
povahou a když se s mladším sousedem sešel 
při práci na poli, vždy z  toho vznikla hádka. 
Ten mladší se tedy snažil vyhnout se mu, jak 
jen mohl, i za cenu toho, že musel pracovat za 
nepříznivého počasí nebo v době, kdy ostatní 
již měli dávno zaseto. Měl prostě rád na práci 
klid. Jednou se rozhodl, že pojede orat a ku-
podivu byl na pozemku ze začátku sám. Práce 
mu šla od ruky a skoro polovinu pole měl už 
hotovou, když se objevil starší soused.  Hned 
bylo vidět, že má špatnou náladu. Již po ces-
tě k poli láteřil na koně, na špatnou cestu, a 
když uviděl, že jeho soused orá a kolik práce 
má hotové, jen ho to víc rozlítilo. Ani nezačal 
se svou prací a rovnou se pustil do souseda, 
který zrovna obracel potah na souvrati, že prý 
pohnul s hraničním kamenem a to že on si lí-
bit nenechá.  Ač se mladší bránil, že o kámen 
jen pluhem zavadil, nic to nebylo platné, křik 
staršího z mužů byl slyšet do daleka a houf 
pocestných, kteří šli dolů po cestě, už mohl 
jen sledovat, jak se starší muž rozmáchl a 
pěstí uhodil souseda, který to nečekal a spadl 
na pluh tak nešťastně, že si rozbil hlavu. Lidé, 
co byli poblíž, se mu snažili pomoci, ale i když 
dělali, co jen mohli, bylo pozdě. Život mu již 
vrátit nedokázali. 
Najednou bylo ticho, rozzuřený muž byl za-
skočený tím, co způsobil, a nejistě se rozhlížel 
kolem sebe. Že by se tohle mohlo stát, jistě 
nečekal. Jeho čin byl tedy po zásluze potres-
tán a krom vyplacení hmotného zajištění pro 
rodinu pozůstalého, což mohl být dobytek, 
nebo každoroční část úrody, byl odsouzen  
i k postavení smírčího kříže. A tak byl v tomto 
místě po čase postaven smírčí kámen s vyob-
razením kříže. 

V těch dávných časech soudnictví ve středo-
věké západní Evropě vycházelo z křesťanské-
ho kanonického práva, založeného na hod-
notách duchovních, svědomí a rozumu. Život 
na zemi nám daroval Bůh. A lidský život byl 
chápán jako ta nejvyšší hodnota. Pro spásu 
lidí, jejich vykoupení od hříchu Ježíš Kristus 
zemřel na kříži. Vraždou, nebo usmrcením 
člověka pohrdl jedinec Kristovou výkupnou 
obětí a darem stvoření. Toto jednání si vůči 
Bohu žádalo usmíření – potvrzení, že si křes-
ťané váží Vykupitelova kříže. Proto vedle od-
škodnění pozůstalých byli pachatelé zločinu 
odsuzováni ke stavbě smírčích křížů. Právo 
a morálka totiž ve středověku splývaly: jest-
liže pachatel projevil lítost, mohl se vyhnout 
trestní odpovědnosti a vyplatit se. Pokora se 
vyplatila, neboť tresty za vraždu byly tvrdé - 
od „milosrdné“ šibenice a popravčího špalku 

přes upálení, uvláčení koněm a lámání kolem 
až po zahrabání zaživa. Pokání přitom často 
mívalo jen symbolický průběh.
Dnes už tam kámen nenajdeme. Na bývalém 
poli jsou dnes rodinné domy. Tam, kde kámen 
stával, vyrostl vedle něj vysoký strom a do něj 
v jedné bouřlivé noci uhodil blesk. Strom se 
rozštípl a při jeho pádu, nebo samotným úde-
rem blesku, kámen byl prý na čtyři kusy roz-
lomen. Menší části byly při sbírání kamene 
z polí odstraněny. Ještě v době mého dětství, 
tam byla vidět jeho dolní část, která vyčnívala 
do cesty. Přišla ale doba rozorávání mezí a 
zmizel i poslední spodní díl kamene, který byl 
připomínkou toho, že zlost a ukvapené jedná-
ní jsou špatní rádci, vždyť život je tím největ-
ším darem a je třeba si jej vážit vždy a v jaké-
koli době.  

Zapomenutý smírčí kámen
Text: Miroslava Michálková, redakce | Foto: Marek Bílek

Ulice Na Čeperce
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PLES MĚSTA
BYSTŘICE

VELIKONOČNÍ
JARMARK

23/03/24

POUŤOVÝ
JARMARK

29/06/24

DOKUD NÁS
MILENKY

NEROZDĚLÍ

7 PÁDŮ 
HONZY DĚDKA

BYSTŘICEFEST

DIVADELNÍ
FESTIVAL 
L. NĚMCE BYSTŘICKÁ

ŠLÁPOTA

ROZSVÍCENÍ
VÁNOČNÍHO

STROMU

10/24
14/09/24

24/08/24

22/08/24

25/07/24

30/11/24

CO NÁS ČEKÁ 
V ROCE 2024
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PLES MĚSTA
BYSTŘICE

KAPELA UNISONO
SHOW ELVISE PRESLEYHO
PŘEDTANČENÍ -  MZ DANCE TEAM
STŘEDNÍ ČECHY
BOHATÁ TOMBOLA

24.  2.  2024

VSTUPNÉ 240 KČ
PRODEJ VSTUPENEK 
V INFOCENTRU
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VZPOMÍNKY

 Pomalu jsme se vrátili na most a pak do-
šli na náměstí. Tady na rohu bývala lékárna, 
chtěla jsem vyvolat další vzpomínku.  Pan 
�íha zastavil na kraji parku a začal vyprávět: 
To bylo nedávno, ale já tu pamatuji ještě 
nízký domek, v němž bylo řeznictví. Pak 
dům přestavěli. Dole bylo stále řeznictví, ale 
přibylo patro s byty. �ž po válce tu byla lé-
kárna, nad jejímž vchodem byl balkon. 
Vzpomínám si, že prvním lékárníkem byl 
pan Sucharda� měl zvláštní křestní jméno, 
myslím, že René. Když jsem omarodil nebo 
někdo z rodiny, chodívalo se k němu pro 
prášky, nejčastěji takzvané harburny. Har-
burn byl chininový prášek v oplatce velikos-
ti zhruba dnešní koruny, ale o něco tlustější 
� asi tak půl centimetru. Nesměl se roz-
máčknout na lžičce jako třeba aspirin, to 
potom chutnal strašně hořce a dostat ho do 
dětí bylo takřka nemožné. Ještě že dnes už je 
dost jiných léků. 

Vra�me se ale k lékárníkům: Po panu 
Suchardovi vedl lékárnu dlouho pan Ze-
man. V té době bylo postaveno zdravotní 
středisko s novou lékárnou. Potom tu pů-
vodní lékárnu vystřídala nějaká banka, pak 
šikovná cukrárna, té bylo škoda, člověk si  
v ní mohl chvíli příjemně odpočinout. Ně-

jaký čas tam také prodávali obnošené šat-
stvo a teď je tu večerka. O kousek dál, kde je 
nyní sklad, bývala filiálka záložny. 

Do vedlejšího domu jsme chodívali pro 
boty, měl tam obchod �a�a �obrázek�. Po 
válce tam v polovině domu udělali byt  
a v krámku vedle bylo řeznictví. Panečku, 
tam měli výborné uzené. Ve dvoře býva-
la parádní udírna se širokým vstupem do 
komína� vešlo se do ní pěkných pár kous-
ků dobře naloženého masa. Udívalo se  
v zimních měsících, většinou odpoledne  

a přes noc. �elou ulicí se pak až do ranních 
hodin nesla omamná vůně. Dneska se udí  
 elektrických zařízeních, ale tenkrát to byl 
hotový obřad: Topilo se jen určitými dru-
hy dřeva, aby chu� byla přesně taková, jaké 
chtěl mistr uzenář docílit. Jen toho tvrdé-
ho a švestkového nebo třešňového dřeva, 
co na to bylo potřeba. �le když ještě teplý 
kousek té dobroty zavoněl na talíři, to byla 
panečku pochoutka... 

Při tom vzpomínání člověk docela dostane 
hlad. Takže si to dopovíme zase někdy příště.

PEDIKÚRA
Michálková Martina

733 214 147

POSKYTUJI PROFESIONÁLNÍ PEDIKÚRU
 LÁZEŇSKOU
 PŘÍSTROJOVOU
 KOMBINOVANOU       

A DALŠÍ NOVÉ SLUŽBY

APLIKACE NEHTOVÝCH ROVNÁTEK
INDIVIDUÁLNÍ SILIKONOVÉ KOREKTURY

 VHODNÉ I PRO DIABETIKY A DĚTI
 NA VAŠE OBJEDNÁNÍ
 S KVALITNÍ PÉČÍ

FOTO: Miroslava Michálková FOTO: Miroslava Michálková

KOREKTORY

In
ze

rc
e

HISTORIEINFORMACE | INZERCE

www.mestobystrice.cz24

   

Finanční úřad pro Středočeský kraj, 
Územní pracoviště v Benešově 

provozuje v období od 2. do 31. ledna 2024   

INFOLINKU   
k dani z nemovitých věcí na rok 2024 

na telefonním čísle 

317 759 370

Infolinka je v provozu každý pracovní den 
  
pondělí až čtvrtek:          08.00 – 17.00 h 
pátek:                         08.00 – 14.00 h 
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• Krmné směsi SEHNOUTEK
• Granule pro psy
• Chovatelské potřeby
• Věrnostní program FITMIN
• ZÁSILKOVNA

najdete přestěhované 
v drogerii a chov. potřebách 

DUHOVÁ AMÁLKA

Syllabova 52
257 51 Bystřice

tel.: 605 240 524
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Daňová a účetní fi rma DANĚ ZID s.r.o.

Kontakt: 604 700 123, email: zid@centrum.cz nebo osobně v kanceláři Dr. E. Beneše 26

ZPRACOVÁVÁME:
účetnictví
vedení daňové evidence
daňová přiznání
mzdy

PRO PLÁTCE DPH:
zpracování podkladů pro DPH
vedení záznamní povinnosti
elektronická podání DPH i kontrolní hlášení

kancelář Bystřice Dr. E. Beneše 26
praxe více než 20 let
pracujeme na smlouvu a cena je 
stanovena dle možností podnikatele
zastupujeme při jednání s F, ZP a OSSZ
informace a poradenství je zdarma

Zdeněk Dvořák

HISTORIE
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Kvalitní čištění a úklid

• Pravidelný a jednorázový 
úklid domácností, bytů, 
rodinných domů

• Mytí oken
• Koberce
• Pohovky, křesla
• Matrace
• Interiéry aut

www.cistenikobercuasedacek.cz 
www.cisteninakladnichaut.cz

Kontakt:
Jiří Dušek 
+420 730 828 897 
cistenibenesov@seznam.cz
IČ: 64002047 
DIČ: CZ7304152394

Už nemusíte nikam jezdit. Čištění provedeme u Vás na místě:
Bystřice, Benešov, Vlašim, Votice, Týnec, Sedlčany, Sázava a okolí.

INZERCE
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VLAKEM
DO tErMáLníhO bAzénu  
a saunového světa
Vychutnejte si pohodovou návštěvu 
nového termálního bazénu, který se otevře 
v průběhu ledna 2024, a saunového světa 
v Senohrabech, kam se dostanete 
z Bystřice vlakem za pouhých 30 minut.

V průběhu ledna 2024 můžete využít službu Mercedes 
shuttle busu a minibusu, kteří vás během 5 minutové 
komfortní jízdy zdarma odvezou z nádraží Senohraby 
až před wellness Infinit Sen. Poté si vychutnáte nový, 
venkovní vyhřívaný bazén, osm druhů saun, saunové 
ceremoniály ve dvou ceremoniálních saunách, ochla-
zovací jezírko, nové vnitřní relaxační zóny a fresh bary. 
Shuttle bus a minibus jezdí mezi stanicí Senohraby a well-
ness centrem Infinit kyvadlově každý den dle jízdního 
řádu, který najdete na www.sen.infinit.cz/shuttle-bus. 
S komfortní jízdou plně elektrického shuttle bus Merce-
des eVito a minibusu si užijete návštěvu ve wellness bez 
starostí. Vychutnáte si oblíbený drink bez myšlenek na 
to, kdo to odřídí cestou zpět, nebo si konečně stihnete 
přečíst pár řádků oblíbené knihy, poslechnete si hudbu 
a necháte plout myšlenky pozorováním krajiny kolem.
Shuttle bus jezdí pravidelně po celý den, takže se mů-
žete zastavit cestou z práce a odpočinout si po nároč-
ném dni, či si udělat výlet, který spojíte s návštěvou 
wellness a středočeského Ladova kraje. 
Konečně nemusíte nikam spěchat... I to může být dů-
vod, proč tentokrát udělat změnu, nechat starosti spo-
lu s autem zaparkované doma a vyzkoušet pohodovou 
jízdu vlakem a shuttle busem. 

www.sen.infinit.cz/vlakem-do-wellness

KDE NAJDETE SHUTTLE BUS?  
•  Na nádraží Senohraby – po východu 

z vlaku po levé straně cca 10 metrů 
od BUS zastávky

•  U hotelu Sen naproti hlavnímu vchodu

HISTORIEINZERCE

www.mestobystrice.cz26
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Chcete pracovat v jednom z nejprestižnějších hotelových resortů v zemi?  
Tak využijte příležitost a staňte se součástí našeho týmu!

PRÁVĚ HLEDÁME

○ Pomocná síla do kuchyně (HPP)
○ Ošetřoval zvířat/lektor Ekocentrum (zkrácený úvazek HPP)

Více informací o pracovních pozicích najdete na www.capihnizdo.cz/kariera/ 

Máte-li zájem o práci a odpovídá pozice Vašim představám, neváhejte zaslat svůj 
životopis prostřednictvím e-mailu na adresu  info@capihnizdo.cz.

Těšíme se na Vás.

| N A B Í D K A  P R Á C E |
V  R E S O R T U  Č A P Í  H N Í Z D O

ČAPÍ HNÍZDO  |  DVŮR SEMTÍN 1  |   259 01 OLBRAMOVICE
T: +420 317 716 211  |   E: INFO@CAPIHNIZDO.CZ
WWW.CAPIHNIZDO.CZ

HISTORIE

27Hlas Bystřice č. 1 / 2024

INZERCE



13/1 | od 14:00 h POVÍDÁNÍ O STARÝCH ČASECH s Mirkou Michálkovou | kavárna KAFÍČKO

13/1 | od 20:00 h POSLEDNÍ LEČ | myslivecký ples | sál Hostince U Hlaváčků

17/1 | od 17:00 h CO SE STALO O MASOPUSTU | loutkové představení | divadlo U Jelena | Divadlo Koník

23/1 | 8:30-12:30 h MOUDRÁ SOVIČKA | školení pro seniory | kavárna KAFÍČKO

25-27/1 BAZAR KNIH | RC Kulíšek | sál Hostince U Hlaváčků

3/2 | od 20:00 h HASIČSKÝ PLES |  sál Hostince U Hlaváčků

13/2 | od 19:00 h SÁRÍ A DŽÍNY | beseda s autorkou Petrou Špindlerovou | divadlo U Jelena

17/2 | od 16:00 h DĚTSKÝ KARNEVAL | RC Kulíšek | sál Hostince U Hlaváčků

18/2 | od 9:00 h KANDRDÁSEK a POHÁREK | Soutěžní přehlídky 2024 pro oblast Praha a Střední Čechy | 
divadlo U Jelena

21/2 | od 17:00 h POHÁDKA O TŘECH NEPOSLUŠNÝCH KŮZLÁTKÁCH | loutkové představení |
divadlo U Jelena | DS Pruhované panenky 

24/2 | od 20:00 h PLES MĚSTA BYSTŘICE | sál Hostince U Hlaváčků

Loutková pohádka CO SE STALO O MASOPUSTU | divadlo U Jelena | 17/1/24 | cena 80 Kč/ks
PLES MĚSTA BYSTŘICE | sál U Hlaváčků | 24/2/24 | cena 240 Kč/ks
Talkshow 7 PÁDŮ HONZY DĚDKA | amfiteátr zámku Líšno | 22/8/24 | cena 590 Kč/ks
Komedie Agentury Harlekýn DOKUD NÁS MILENKY NEROZDĚLÍ | amfiteátr zámku Líšno  |25/7/24 | cena 590 Kč/ks

www.mestobystrice.cz Město Bystřice www.visitbystrice.cz MKIC Bystřice

OTEVÍRACÍ DOBA

KAVÁRNA KAFÍČKO & INFOCENTRUM 

Předprodej vstupenek
Informace o akcích
Muzeum loutek na dlouhých nitích
Občerstvení: chlebíčky, zákusky, káva 
Tematický dětský koutek
Tiskové a kopírovací služby
Nabídka propagačních materiálů

pondělí až pátek:
8:00-18:00 h
sobota a neděle:
13:00-18:00 h

KALENDÁŘ AKCÍ 1-2/2024

SPECIÁLNÍ OTEVÍRACÍ DOBA
13/2/24
18/2/24
24/2/24

8:00-19:00 h
8:00-18:00 h

13:00-16:00 h

KONTAKT
+420 602 667 162 | +420 326 509 946 | info@mkicbystrice.cz

PŘEDPRODEJ VSTUPENEK NA KULTURU V INFOCENTRU

NABÍDKA


